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DLUHY OD GRUZIE PO MONGOLSKO

Dluh mlčí, ale spát nedá. Tak praví
jedno gruzínské přísloví. A já
dodám, že hlavně poctivému

spát nedá. Nepoctivec, který si nadělal
dluhy, spí klidně a věřitelům se i ve snu
vysmívá. Takových lidí je možná více,
než by se na první pohled zdálo. Bohu-
žel.

Hlavním tématem tohoto čísla Kaha-
nu jsou dluhy a exekuce. Obzvláště
v posledních letech a měsících zažíváme
něco, co lze bez nadsázky označit
za boom v zadlužování a v následných
exekucích. Jako by se zcela míjela účin-
kem výuka finanční gramotnosti, která
je už několik let součástí vzdělávacího
programu. Jsou mezi námi tací, kteří si
bezmyšlenkovitě půjčují peníze na kde-
jakou zbytnou hloupost a za kratší či del-
ší dobu se ocitají ve dluhové spirále, která
zpravidla končí velice tvrdým nárazem.
V horším případě soudem a vězením,
v lepším případě osobním bankrotem
a několikaletým procesem oddlužení.
Obojí je něco, s čím se jen málokdo chce
chlubit před známými a kamarády.

Abychom neházeli všechny dlužníky
do jednoho pytle, sluší se podotknout,
že mnoho z nich se v tíživé situaci ocitlo
ne svojí vinou a přičiněním. On kolikrát
stačí rozvod, chyba v podnikání či jen
opomenutá platba a je na problém zadě-
láno. S dluhy a problematikou kolem
nich už mnoho let v našem městě pomá-
há Sociální poradna CSZS. Ta má
za sebou mnoho úspěšných případů, kdy
se podařilo klienty správně nasměrovat
a ukázat jim cestu ven z dluhové a exe-
kuční pasti. Poradna má akreditaci
Ministerstva spravedlnosti až do roku
2028. V současné době, mimo jiné,
s městem spolupracuje již na třetím
období tzv. Milostivého léta, o kterém
se dočtete na straně 9.

Dluhy aexekuce jsou těžké téma. Není
úplně snadné končit úvodník nějak pozi-
tivně atak, aby čtenář nepropadl depresi,
proto si opět pomohu příslovím. Tento-
kráte mongolským, které říká, že ten,
kdo žije bez dluhů, je bohatý, ale jedině
ten, kdo žije bez nemoci, je štastný.  

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram

* Městský zpravodaj Kahan byl v roce 2022 vyhodnocen jako nejlepší zpravodaj ve Středočeském kraji (kategorie
měst nad 10 000 obyvatel) a druhým nejlepším v České republice. Ocenění bylo uděleno společností Kvalikom.
V minulosti Kahan jako nejlepší městský zpravodaj získal ocenění v letech 2016 a 2017. Soutěž tehdy vyhlašovaly
Katedra politologie a evropských studií Filozofické fakulty Univerzity Palackého v Olomouci, Civipolis, Unives.eu,
Angelus Aureus a Sdružení místních samospráv České republiky.
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Desítka parkovacích automatů
Příbramští radní na svém srpnovém zasedání jednomyslně schválili dodávku nových par-

kovacích automatů. Jde o deset kusů přístrojů v celkové hodnotě 1 656 050 korun včetně
DPH a roční provozní náklady na dálkovou správu parkovacích automatů, terminálů platebních
karet a exportu transakčních dat v celkové výši 42 000 korun ročně včetně DPH. Smlouva je
uzavřena s dodavatelem WSA doprava a parkování. Příbram hodlá na podzim spustit první
parkovací zónu, a to v blízkosti Spartaku. Podrobnosti byly uvedeny v Kahanu 9/2023. 

OSSZ hledá posudkového lékaře
Okresní správa sociálního zabezpečení Příbram (OSSZ) přijme lékaře či lékařku pro oddělení

lékařské posudkové služby. Náplň práce tvoří: posuzování zdravotního stavu a pracovní schop-
nosti fyzických osob pro účely sociálního zabezpečení a pro účely poskytnutí dávek a průkazu
osoby se zdravotním postižením při zjišťovacích a kontrolních lékařských prohlídkách, tzn.
posuzování invalidity a změny stupně invalidity, dlouhodobě nepříznivého zdravotního stavu
dítěte a jeho neschopnosti vykonávat z důvodu tohoto zdravotního stavu výdělečnou činnost;
posuzování, zda jde o osobu zdravotně znevýhodněnou, posuzování schopnosti pohyblivosti
a orientace pro účely řízení o přiznání průkazu osoby se zdravotním postižením, zda jde pro
účely příspěvku na zvláštní pomůcku o osobu s těžkou vadou nosného nebo pohybového ústrojí
nebo s těžkým sluchovým postižením nebo s těžkým zrakovým postižením anebo s těžkou
nebo hlubokou mentální retardací a zdravotní stav nevylučuje poskytnutí příspěvku na zvláštní
pomůcku a posuzování stupně závislosti fyzické osoby pro účely příspěvku na péči.

Ideální kandidát či kandidátka absolvovali nejméně šestileté prezenční studium, které obsa-
huje teoretickou a praktickou výuku v akreditovaném lékařském magisterském studijním pro-
gramu, a jsou členy České lékařské komory. Doložit je třeba také bezúhonnost. 

OSSZ nabízí pracovní poměr na dobu neurčitou, plný pracovní úvazek, případně lze sjednat
i zkrácený úvazek; dle dohody je možná i forma práce z domova (home office); platové zařazení
v 13. platové třídě podle nařízení vlády č. 341/2017 Sb., v platném znění; 25 dní dovolené
za kalendářní rok (při plném úvazku); 5 dní indispozičního volna; stravenky.

Nástup je možný podle dohody. Písemné či e-mailové nabídky přijímá Monika Forejtová
(monika.forejtova@cssz.cz), pověřená zastupováním ředitele OSSZ Příbram. 

DDM s aerobikem
i lidovými tanci

Dům dětí a mládeže v Příbrami má nový kurz
aerobiku, který je primárně určen pro ženy od
15 let, ale vítáni jsou také muži. Cvičení se
koná poprvé 4. října a poté každou středu od
19.00 do 20.30 v přízemním sále č. 1. Kur-
zovné na celý školní rok činí 1340 korun, platit
lze také jednotlivé za každou lekci (80 korun).
Cvičební jednotka zahrnuje aerobní blok, body
styling astrečink. Předcvičuje Stanislava Kova-
lová. Čtvrtého října začíná také činnost krouž-
ku lidových tanců, který lze navštěvovat
každou středu od 14.00 do 15.30 v sále č. 1.
Kurzovné na školní rok je za 1260 korun, krou-
žek vede Jaroslava Špačková. Podrobnosti
k oběma kurzům najdete na webu ddm.pb.cz.

„Íčka“ slaví
Ve dnech23. až 29. října letošního roku se

uskuteční Týden turistických informačních cen-
ter ČR (TIC). K této akci přibližně 200 českých
infocenter se připojuje i příbramské centrum.
Cílem akce je nejen ozvláštnění návštěvy info-
centra, ale má zdůraznit důležitost fungování
TIC i v dnešní digitální době, ukázat různorodou
práci zaměstnanců a zviditelnit sjednocení info-
center napříč republikou, a to i skrze ochrannou
známku – bílé íčko v zeleném poli. Akce se koná
při Světovém dni rozvoje informací, který vyhlá-
sila OSN v roce 1972 a připadá na 24. října.

Vítězové literární
soutěže

Letošního 27. ročníku literární soutěže Pří-
bram Hanuše Jelínka 2023, kterou pořádá
Knihovna Jana Drdy, se zúčastnilo 66 soutě-
žících tří věkových kategorií ze všech koutů
naší republiky. Soutěžní práce, rozdělené
do šesti skupin, byly porotou vyhodnoceny,
jak je uvedeno dále. Všichni výherci jsou
pozváni na slavnostní vyhlášení, které se usku-
teční v sobotu 7. října v  rámci akce Týden
knihoven. Vítězové – Poezie 12–15 let: 1. Ště-
pán Hroneš, 2. Ema Šmídová, 3. Tereza Petá-
ková; Poezie 16–19 let: 1. Veronika Škubalová,
2. Soňa Šimperová, 3. Lucie Nedělová; Poezie
20–24 let: 1. Michal Beredzas, 2. Klára Černá,
3. Marie Kolaříková; Próza 12–15 let: 1. Ště-
pánka Hejnochová, 2. Martin Stehlík, 3. Jakub
Boleslavský; Próza 16–19 let: 1. Barbora Tureč-
ková, 2. Libor Mrázek, 3. David Seltenreich;
Próza 20–24 let: 1. Martina Vítová, 2. Tomáš
Burian, 3. Pavla Kratochvílová.

Mezi 13. a 15. říjnem se z podlahy tělocvičny příbramské Waldorfské školy stanou prkna,
jež znamenají svět. Pod taktovkou kulturní akce Odraz zde proběhne festival divadla pro celou
rodinu Divfest. Velcí i malí návštěvníci a návštěvnice se mohou těšit na celovíkendové pásmo
autorských divadel pro děti i dospělé, zajímavé workshopy, netradiční vystoupení, tanec,
hudbu, dobré jídlo a v neposlední řadě odpočinkovou zónu. Podrobnosti i celý program Divfestu
naleznete na sociálních sítích Festivalu Odraz. 

S Martin Čermák

Divfest: Příbram ožije divadlem

S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň

Socha je zpět
Socha jinocha spraporem aratolestí zdílny Václava

Šáry, která je od roku 1927 součástí Pomníku padlým
v 1. světové válce v Arnoštových sadech, se po dvou
letech vrátila na své místo. Na konci června roku 2021
byla poškozena pádem stromu způsobeným bouřkou.
V říjnu byla následně odborně demontována a odve-
zena krestaurování do ateliéru Terrigena Art. Než byla
znovu osazena na své místo, došlo také k očištění
a úpravě žulového pomníku, bronzových desek se
jmény padlých, znaku města adesky snápisem Za svo-
bodu a nový život 1914–1918. Cena restaurátorských
prací činila 1 135 827 korun včetně DPH. V době
sejmutí sochy z podstavce v roce 2021 byla nalezena
časová kapsle, která obsahovala informace z doby
nacistické okupace. Kapsle společně s novým posel-
stvím bude na své místo vrácena při pietním aktu upří-
ležitosti výročí vzniku republiky, který se uskuteční
s předstihem 25. října.
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Správce parku Valle di Ledro – Čekalíkovský rybník

S správa a údržba parku
S úklid kolem košů a laviček
S shrabování listí
S ruční čištění chodníků
S čištění přítoku rybníka
S úprava pískových ploch
S péče o mobiliář
S zimní údržba

Nástup: podle dohody
Práce na DPP
Odměna: 130 Kč / hodina
Týdenní rozsah pracovní doby: 18 hodin

Řidič vozidla 3,5–12 t

S práce spojené s letní a zimní údržbou komunikací
S řízení, údržba silničních motorových vozidel 3,5–12 t
S práce na středisku podle potřeby

Požadujeme:
S řidičský průkaz C – aktivní řidič, profesní průkaz, dopravně

psychologické vyšetření
S samostatnost a spolehlivost
S dobrou znalost ulic ve městě Příbram

Technické služby města Příbrami, p. o.

Volné pracovní pozice

Návrhy na Cenu města Příbrami pro rok 2024 bude možné
podávat od 1. října do 30. listopadu letošního roku. Občané
mohou své návrhy zasílat prostřednictvím formuláře, který
lze vyplnit online na webu pribram.eu, případně ho lze stáh-
nout do počítače a vyplněný poslat e-mailem na adresu cena-
mesta@pribram.eu, nebo ho odevzdat v Informačním centru
města Příbram na adrese Pražská 129. 

Ve formuláři je třeba uvést jméno navrhovatele a kontakt.
Na anonymní návrhy nebude brán zřetel. V případě nomi-
nace kolektivu je třeba uvést kontakt na jeho zástupce. Doru-
čené návrhy posuzuje pracovní skupina, jejíž členy jmenuje
starosta města Příbram. Pracovní skupina návrhy vyhodnotí
a doporučí radě města vhodného kandidáta či kandidáty.
Rozhodnutí, kdo z uvedených kandidátů ocenění získá, nále-
ží zastupitelstvu města.

Cena města Příbrami je oceněním udělovaným za význam-
ný přínos k rozvoji města Příbrami a regionu a je předávána
zpravidla jednou ročně během závěrečného koncertu

Hudebního festivalu Antonína Dvořáka. Mohou ji získat jednotlivci, právnické osoby či
kolektivy. Cena může být udělena také in memoriam. V minulosti ji získali Ján Chvalník
(2023), Jiří Dohnal (2022), Hana Ročňáková, Antonín Dvořák III. a Josef Velfl (všichni
v roce 2021). 

S Jana Klímová
Městský úřad Příbram

Radnice přijímá nominace 
na Cenu města Příbrami

Pochod a nové kurzy
V pátek 8. září realizoval Senior Point Pří-

bram druhý ročník Pochodu seniorů kolem
Litavky spojený s opékáním vuřtů. Senior
Point také oznámil otevření kurzů pro senio-
ry. Navštěvovat lze výuku angličtiny (úterý,
čtvrtek), rekondiční cvičení pro ženy (pondě-
lí, čtvrtek), cvičení pro muže (úterý), tréninky
paměti (čtvrtek) nebo kurzy práce s počíta-
čem (pondělí). Přihlásit se můžete osobně,
na tel. 778 779 898 nebo na e-mailu 
pribram@seniorpointy.cz.

Bleší trhy podruhé
V sobotu 21. října se konají druhé bleší trhy,

a to od 9.00 do 13.00 na náměstí T. G. Masa-
ryka. Prodejní stánky při bleších trzích při-
praveny nebudou, prodejci si tedy zajistí svůj
stolek, krabici či deku, kde zboží k prodeji
vystaví. Zboží si mohou na prodejním místě
připravovat již od 8.00. Poplatek ve výši
20 korun za metr čtvereční prodejní plochy
bude vybírán přímo na místě. Prodávat může
každý, potřebná není žádná registrace ani
IČO. První bleší trhy uspořádal příbramský
živnostenský úřad letos v květnu. 
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HLAVNÍ TÉMA

Na naši středočeskou pobočku, v jejímž rámci
poskytujeme dluhové poradenství v Příbrami,
Berouně, Kralupech nad Vltavou, Rakovníku
a na Kladně se v rámci Milostivého léta I a II
(dále ML I a ML II) obrátilo s žádostí o pomoc
celkem 174 osob a řešili jsme s nimi více než
370 případů uplatnění ML. Pomáhali jsme
se  zmapováním pohledávek uplatnitelných
v institutu, přípravou dopisů a kontrolou náro-
ků exekutorů včetně samotného uplatnění
a splnění podmínek ML. V samotné Příbrami
jsme poradenství v oblasti ML poskytli v 38 pří-
padech. Další desítky dotazů anonymních
zájemců o ML jsme zodpovídali po telefonu
a v e-mailové korespondenci. Pro tyto účely
jsme zřídili i web milostiveleto.cz. Zde byl
zájemcům k dispozici exekuční poradce, který
zjistil, zda je jejich věřitel veřejnoprávní subjekt,
u kterého by bylo možné uplatnit institut ML,
a automaticky jim vygeneroval dopis pro jejich
exekutora. Podporu jsme poskytli i na naší help
lince, na které jsme rozšířili personální kapacity.
Lidé měli také možnost objednat si videohovor
přes stránky jakprezitdluhy.cz.

Pro ty nejzranitelnější Člověk v tísni organi-
zoval v prvním i druhém kole sbírku SOS ML.
Tato sbírka měla pomoci zejména klientům,
kterým by úhrada dluhu výrazně pomohla, ale
kteří vzhledem ke své situaci neměli šanci dluh
splatit. Podpořeny byly osoby, které měly nižší
šanci na zvýšení své ekonomické situace – inva-
lidní důchodci, senioři, samoživitelé, rodiny
s dětmi s handicapovaným členem atd. Všechny
žádosti byly pečlivě prověřovány a kontrolová-
ny, zda splňují některý ze tří klíčových parame-
trů pomoci. Tedy zda je dlužník ve složité
sociální situaci a nemá šanci splatit exekuce
vlastní silou a jestli finanční dar ukončí buď

všechny exekuce, anebo jejich rozhodující část
a splacení původní jistiny povede ke smazání
vysokého příslušenství (úroků a sankcí). V rám-
ci Středočeské pobočky jsme podpořili ze sbírky
celkem 57 klientů, jimž jsme na úhradu jistiny
poskytli dar ve výši 3 182 038 korun, díky
čemuž bylo zastaveno 209 exekucí a odpustilo
se tak příslušenství ve výši 14 516 886 korun.
Ze sbírky jsme podpořili i občany města Příbram
a spádových obcí. V rámci prvního
a druhého ML jsme poskytli klientům finanční
dar v celkové hodnotě 348 609 korun. 

„PROBLEMATICKÉ“ ZADLUŽOVÁNÍ
Občas slýcháváme otázku, proč se lidé tak

zadlužují. Podle mého názoru se může stát kaž-
dému, že nebude schopen dostát svým závaz-

kům. Zadlužení se netýká jen chudých a finanč-
ně negramotných lidí.  Důvodů může být řada
– rozpad rodiny a tím pádem snížení příjmů,
úraz, nemoc, nečekané životní situace, zvyšo-
vání nákladů na živobytí (např. zvyšování
nákladů na bydlení, inflace) bez přímé úměry
ke zvyšování příjmu, nerozvážná pomoc rodině
atd. Ostatně již během pandemie jsme byli svěd-
ky snižování nebo úplné ztráty příjmu.  

Na druhé straně je nutné si uvědomit, že v pří-
padě jakéhokoliv závazku se jedná vždy o dvě
smluvní strany. Dlužníka a věřitele, tedy spo-
lečnosti, která půjčku/úvěr poskytuje. I na ní je
zodpovědnost zvážit, zda je pro ni žadatel méně
či více rizikovější. Ve společnosti panuje dogma,
že lidé si za své dluhy mohou sami. Osobně spa-
třuji příčinu předlužení obyvatel Česka ne v niž-
ší finanční gramotnosti, ale v minulosti
nemravně nastavenému systému, který u nás
vedl k obchodu s bídou a ke kumulaci exekucí.
Špatné zákony v kombinaci s ekonomickým
propadem lidí v důsledku hospodářské krize
po roce 2008 vedl k exekučnímu boomu. Prob-
lémem nebylo vymáhání samotného dluhu,
tedy jistiny a odměny za takto poskytnutý úvěr,
ale nepřiměřených nákladů, příslušenství
a samotné zajišťování pohledávek.   

PŘÍBRAM A DLUŽNÍCI
Jak jsou na tom se zadlužením občané Pří-

brami? Zde je statistika počtu exekucí v Příbrami
k 31. prosinci 2022: Podle mapy exekucí
(mapaexekuci.cz) má Příbram asi 1471 lidí
v exekuci (pouze osoby hlášené k trvalému
pobytu), tj. necelých 6 % obyvatel města star-
ších 15 let, celkově je vedeno přes 12 000 exe-
kučních řízení. Z toho 44 % má 3–9 exekucí,
38 % pak deset a více exekucí. Průměrný počet
exekucí na osobu je 8,4. 

Člověk v tísni započal poskytovat službu dlu-
hového poradenství občanům města Příbram
aokolí vbřeznu 2020. Zahájení poskytování služ-
by ve městě Příbram reagovalo na vysoký podíl

Stále řešíme dopady exekučního boomu
Do konce listopadu letošního roku mohou lidé využít institut takzvaného Milostivého léta a zbavit se části dluhů. V této
souvislosti jsme požádali o komentář dluhovou poradnu Člověka v tísni, která působí také v Příbrami. 

Novela insolvenčního zákona bude pro dlužníky zřejmě znamenat zkrácení délky oddlužení ze současných pěti
let na tři roky. Foto (2×): Canva

Příběh jednoho oddlužení 

Jednou z podpořených klientek v rámci ML byla paní Michaela z Příbrami. Paní Michaela je
samoživitelka a má tři děti. Její dluh vznikl v době, kdy byla na rodičovské dovolené, bývalý
manžel ztratil zaměstnání a žili jen z jejího rodičovského příspěvku. Paní Michaela od svého
manžela ze společně pronajatého bytu odešla kvůli jeho závislosti na alkoholu. Manžel v bytě
bydlel do soudního vystěhování a nájem nehradil. Vznikl tak dluh ve výši 92 000 korun a včetně
příslušenství bylo vymáháno celkem 968 000 korun. Po rozvodu jí ale zůstal dluh ze společného
jmění manželů. 
Exekutorům se nedařilo bývalého manžela kontaktovat, proto se obraceli s výzvami na úhradu
dluhu na paní Michaelu. V dalších letech byla paní Michaela vlivem náročné péči o tři děti
(jedno s ADHD, druhé s psychickou poruchou) a kvůli vlastní dlouhodobé pracovní neschopnosti
(ze zdravotních důvodů) vedena na Úřadu práce ČR. Pobírala dávky hmotné nouze, nezvládala
dluh splácet. Paní Michaela je v současné době zaměstnaná. Syn jí výdělkem z brigád vypomáhá
s placením nájmu. Exekuční srážky byly ale příliš vysoké a rodině nezbývá dostatek prostředků
na zajištění základních potřeb. Splatit dluh přes 900 000 korun byl pro paní Michaelu i přes
veškerou snahu nad její síly. Institut ML a podpora z naší sbírky paní Michaele velmi pomohla.
Z naší sbírky byl paní Michaele poskytnut dar ve výši 92 000 korun, a odpustilo se jí tak pří-
slušenství pohledávky v celkové hodnotě 876 000 korun.
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Milostivé léto 3 (ML 3) se týká dluhů
na sociálním pojištění, daňových nedoplatků,
poplatků vymáhaných Celním úřadem, dluhům
vůči soudům a vězeňské službě ČR. V rámci ML
3 lze odpustit i místní poplatky vůči obcím/kra-
jům, pokud k tomu dá svolení zastupitelstvo
obce/kraje. Příbramští zastupitelé se při svém
10. zasedání 11. září 2023 tímto tématem zabý-
vali. Nakonec schválili použití zákona
č. 182/2023 Sb., o mimořádném odpuštění
a zániku některých daňových dluhů pro místní
poplatky, které spravuje Městský úřad Příbram.
Občané města tak mají jedinečnou možnost
úhrady dluhů ve výši samotné jistiny, např. svoz
komunálního odpadu, dlužného nájemného aj. 

Základní a zásadní podmínky pro
využití ML  3 jsou, že dluhy vznikly před
30. zářím 2022 a nejsou vymáhány soudním
exekutorem. Díky ML 3 postačí, aby dlužník
uhradil jistinu jednorázově, či nově je možno

k úhradě domluvit splátkový kalendář. U splát-
kového kalendáře je nutné mít na paměti, že
vynechání či opoždění měsíční splátky, dlužník
automaticky přichází o možnost úhrady svého
dluhu a odpuštění příslušenství. 

Předchozí ML 1 a 2 provázelo mnoho nejas-
ností, aktuálně jsou daná jasná pravidla, jakým
způsobem mohou dlužníci ML 3 využít. Vždy
je nutné zjistit kolik, kde dlužník dluží (aktuální
jistinu), zažádat příslušnou instituci o možnost
využít akce ML 3 a uhradit jistinu dluhu
do 30. 11. 2023 nebo využít možnost splátko-
vého kalendáře. Pracovnice Sociální poradny
jsou připraveny klientům pomoci v posouzení,
zda se na jejich dluh ML 3 vztahuje, zjistit
aktuál ní jistinu a provázet klienty v celém pro-
cesu splácení.

O ML 3 pracovnice poradny informovaly
klien ty, spolupracující organizace (střediska
Centra sociálních a zdravotních služeb – zejmé-

na preventivní programy, Odbor sociálních věcí
a zdravotnictví Městského úřadu Příbram, pra-
covníky Věznice Příbram, odsouzené ve výkonu
trestu odnětí svobody či Úřad práce). Informace
byly poskytnuté osobně, tištěnými letáky nebo
přes Facebook CSZS.

Klienti o ML 3 mají nižší zájem než v ML 1
a 2, Sociální poradna může klienty počítat v jed-
notkách. Zájemci o využití ML3 se po úvodní
konzultaci ne ojediněle rozhodli o řešení své
tíživé finanční situace podáním návrhu
na povolení oddlužení, se kterým pracovnice
Sociální poradny zdarma pomohly. 

Od ledna pracovnice poradny zatím úspěšně
pomohly vstoupit do oddlužení 69 klientům,
celkem poskytly 723 konzultací se zaměřením
na dluhovou problematiku (data k  11. září
2023).

Sociální poradně Centra sociálních a zdravot-
ních služeb města Příbram byla prodloužena
od 15. června 2023 akreditace od Ministerstva
spravedlnosti k poskytování služeb v oblasti
oddlužení, a to na dalších pět let. 

S Jana Benová  
Sociální poradna (Centrum sociálních

a zdravotních služeb města Příbram)

O třetí Milostivé léto je menší zájem
Akce Milostivé léto 3 je již třetí v pořadí, aktuálně probíhá od 1. července 2023 do 30. listopadu 2023, umožňuje úhradu dluhů,
které mnohdy z relativně nízkých částek přerostly do markantních rozměrů. Pokud dlužník uhradí původní dluh ( jistinu), bude
mu odpuštěné příslušenství (naběhlé penále, sankce, exekuční náklady).

osob s exekucemi. Podle mapy exekucí za rok
2019 činil podíl osob vexekuci ve městě Příbram
bezmála 10 %, s celkovým počtem nařízených
exekucí 16 331 a byly vedeny proti 2705 oso-
bám. Podporu občanům města Příbrami a okolí
v rámci dluhového poradenství jsme započali
poskytovat i na základě poptávky ze  strany 
klientů, kteří byť zPříbrami, tak využívali našich
služeb na nejbližším pracovišti v Berouně.  

Postupem času jsme navyšovali personální
kapacity dluhových poradců ve městě a v blízké

Dobříši. Tam nám město vyšlo vstříc a poskytlo
i zázemí v podobě samostatné kanceláře. Nyní
poskytují dluhové poradenství v Příbrami
a v Dobříši čtyři poradci s celkovým úvaz-
kem 2,1.  

PROČ TO NEJDE?
Uskutečnila se dvě kola ML. Je na místě polo-

žit si otázku, proč někteří lidé nevyužili mož-
nosti oddlužení, a to třeba i v  rámci
insolvenčního zákona. A jaká bude situace
po novele zákona o insolvencích? V rámci ML
byla podle našeho názoru překážkou při uplat-
ňování ML II špatná ekonomická situace a ener-
getická krize. Uspořit byť „jen“ na jistinu dluhu
bylo pro řadu lidí obtížné a leckdy nemožné.
Navíc na reprízu ML zbyly zejména dražší exe-
kuce (zdravotní pojištění, dluhy na nájemném
v obecních bytech vzniklých před rokem 2014
s vysokým úročením). Snáze zaplatitelné menší
exekuce vůči veřejným institucím např. za jízdu
na černo, koncesionářské poplatky či svoz
komunálního odpadu, byly většinou ukončeny
již v prvním kole z přelomu roku, a především
v rámci zastavování bagatelních exekucí.  

V rámci oddlužení se nejčastěji setkáváme
s tím, že byť dlužníci svou situaci chtějí řešit,
tak řada z nich na tento institut nedosáhne
z důvodu nízkého příjmu. Například jedná-li

se o poživatele invalidních a starobních důcho-
dů. Tito mají omezené možnosti výdělku, a tak
nedosáhnou ani na minimální splátku v oddlu-
žení, která je jedním z parametrů schválení
oddlužení. Zároveň se setkáváme i se situace-
mi, že byť tito dlužníci navrhují platbu z neza-
bavitelné částky nad rámec zákonné srážky,
tak aby dorovnali alespoň minimální splátku
v oddlužení, tak ne všemi soudy a senáty kraj-
ských soudů jsou tyto návrhy akceptovány.
Řada lidí tento institut taktéž nemůže využít,
neb jim nepostačuje nezabavitelná částka
k úhradě měsíční nákladů na živobytí, zejména
z důvodu zvyšujících se nákladů na úhradu
bydlení.   

Novela pro dlužníky bude zřejmě znamenat
zkrácení délky oddlužení ze současných pěti
let na tři roky. A diskutovaná je otázka vyvra-
titelné domněnky v závěru oddlužení. Zároveň
by se podle novely IZ mělo nově pohlížet
na maximální dosažené úsilí dlužníka, které
bude už na počátku vycházet z jeho možného
adekvátního příjmu.  

S Helena Šebková   
Člověk v tísni

V rámci oddlužení se
nejčastěji setkáváme s tím, že
byť dlužníci svou situaci
chtějí řešit, tak řada z nich 
na tento institut nedosáhne
z důvodu nízkého příjmu.
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ROZHOVOR

MŮŽETE V KOSTCE POPSAT, JAKÝ JE
AKTUÁLNÍ STAV PŘÍPRAV JIHOVÝCHODNÍHO
OBCHVATU MĚSTA PŘÍBRAM V JEHO TŘECH
FÁZÍCH? 

Nejblíže k realizaci je trasa Bohutín – Brod,
která je označená jako část 2, ta je ve fázi čis-
topisu Dokumentace pro stavební povolení
(DSP) a probíhá inženýrská činnost směřující
k získání stavebního povolení. Paralelně se také
připravuje dokumentace pro výběr zhotovitele.
Pro stavbu máme navíc, až na ojedinělé přípa-
dy, získanou většinu potřebných pozemků. 

Trasa Brod – Nová Hospoda, která je označe-
ná jako část 1, je ve fázi dokončování doku-
mentace pro územní řízení (DÚR), je zahájená
inženýrská činnost a budeme žádat o územní
rozhodnutí. Po vydání územního rozhodnutí
bude příprava pokračovat zpracováním
podrobných geotechnických průzkumů a pro-
jektů DSP a DUSP pro části 1. a 3. připojení
Evropské na I/18 zároveň. To nám umožní sta-
vebně navázat všechny tři části plynule, bez
velkých časových prodlev. 

NEJBLÍŽE K SAMOTNÉ STAVBĚ JE TEDY ČÁST
MEZI BRODEM A BOHUTÍNEM. U ČÁSTI
VEŘEJNOSTI STÁLE PANUJE PŘEDSTAVA, ŽE
OBCHVAT BUDE „UTOPEN“ V TERÉNU,
PŘITOM NAPŘÍKLAD NAD ZDABOŘÍ MÁ VÉST
NA NĚKOLIKAMETROVÉM NÁSPU. LZE
ZHRUBA POPSAT, JAK BY MĚLA ČÁST
OBCHVATU MEZI BRODEM, ŽEŽICEMI,
ZDABOŘÍ A ČERVENOU VYPADAT? 

Přikládáme popis projektanta Dokumentace
pro stavební povolení: S ohledem na konfigu-
raci terénu je utopení možné pouze v odpoví-
dající části trasy. Podélný profil silnice je
navrhován s určitými minimálními parametry
odpovídajícími dané kategorii silnice I. třídy.

Údolí potoků a některé silnice je nutné překonat
mosty vedoucími vrchem s navazujícím násy-
povým tělesem. Dalším faktorem je optimali-
zace zemních prací a vyrovnání bilance výkopu
a násypu tak, aby návrh silnice byl ekonomický.
Právě díky snaze o co největší zahloubení je
výsledná bilance výkopu zemin značně převy-
šující potřebu zemin do násypu.

V  lokalitě Pod Červenou vede obchvat
na  násypu nad stávající silnicí ze Zdaboře,
do Narysova přechází po mostě. Trasa přeložky
silnice I/18 musí překonat údolí Mlýnského
potoka (km 2,7) a stávající silnici III. třídy
do Narysova. Díky tomu je nutné vést trasu
na násypu vysokém maximálně 11,5 m u most-
ní estakády přes Mlýnský potok a maximálně
5,5 m vysokém v místě křížení se silnicí III. třídy
(km 2,450–3,300).

Vedení na násypu přechází do zářezu, aby
obchvat podešel podjezdem polní cestu vedou-
cí k  Ouborným v  lokalitě Červená. Zde je
ve vrcholu trasa přeložky silnice I/18 zahlou-
bena do zářezu hlubokého maximálně 3,5 m
(km 3,300–4,000).

Ze zářezu přechází do násypu u Zdaboře, aby
obchvat přešel mostem přes polní cestu
s modrou turistickou značkou. Při volbě trasy
bylo nutné také zohlednit polohu Florentinské
štoly (km 4,3). Pro zachování funkce štoly jako
zdroje kvalitní vody bylo nutné zvolit řešení
úseku na násypu s maximální výškou 4,5 m
a křižující cestu do lesa zahloubit (km 4,000–
4,550).

V dalším průběhu trasy u Zdaboře je silnice
za použití optimálního podélného sklonu vede-
na do zářezu s relativně konstantní hloubkou
4,3 m a trasa podchází místní komunikaci
do Žežic (km 4,550–5,240). Dále vede na násy-
pu a mostem v lokalitě Brod přechází železniční

trať a končí v okružní křižovatce. Z důvodu
výhledové elektrizace trati bylo nutné překonat
železnici v dostatečném násypu s maximální
výškou čtyři metry nad stávajícím terénem (km
5,240–5,550). 

Trasa je směrově i výškově stabilizována
územním rozhodnutím vydaným v roce 2020
v souladu s územním plánem Příbrami a plat-
ným stanoviskem posouzení vlivu na životní
prostředí (EIA).

Asi nejlepší představu si můžou udělat čte-
náři zhlédnutím vizualizace z roku 2018 umís-
těné městem Příbram na Youtube pod názvem
Vizualizace projektu „Jihovýchodní obchvat Pří-
brami“.

NAD ZDABOŘÍ OBCHVAT PŘEKONÁVÁ
TAKZVANOU FLORENTINSKOU ŠTOLU. JE
NÁROČNÉ STAVEBNĚ ČI TECHNICKY
PŘEKLENOUT TENTO ÚSEK? 

Úsek překlenutí Florentinské štoly trasou
obchvatu vede v náspu. Florentinská štola je
v místě křížení v hloubce 4,5–7 metrů pod stá-
vajícím terénem. Dnes je Florentinská štola
nepřístupná, tvořená suchou kamennou klen-
bou a na několika místech jsou závaly.

Abychom zachovali parametry díla požado-
vané správcem (Ministerstvo životního pro-
středí) a neohrozili ani konstrukci tělesa
komunikace svislou deformací podloží, roz-
hodli jsme, že pod násypem bude stávající štola
nahrazena potrubím a dvěma šachtami, který-
mi bude štola zpřístupněna a zároveň bude
možné kontrolovat kvalitu vody. Pro maximál-
ní snížení rizika kontaminace vod při případ-
ných nehodách budou oba příkopy zatěsněny
a svah ochráněn hydroizolační fólií.

JAK BUDE ŘEŠENO KŘÍŽENÍ U BRODU?
Předpokládáme, že se jedná o křížení

obchvatu s tratí Zdice – Protivín. V rámci 2. části
(Bohutín–Brod) bude obchvat Příbrami napo-
jen na silnici I/66 (Příbram–Milín) okružní kři-
žovatkou. Větev ulice Brodská bude také
napojena do okružní křižovatky. Křížení s tratí
je řešeno novými mosty. 

JAK BUDOU PROVEDENA KŘÍŽENÍ SILNIC
A TURISTICKÝCH CEST (SILNICE DO ŽEŽIC,
ZDABOŘSKÁ ULICE, CESTY ZE ZDABOŘE
KE SKALÁM A K OUBORNÝM A CESTA
Z ČERVENÉ SMĚREM K OUBORNÝM)?

Cesta z Červené směrem k Ouborným bude
zachována, hlavní trasa zde vede zářezem a ces-
ta bude nově vedena na mostě. Modrá a žlutá
turistická značka budou přeloženy.

KDY BY SE MĚLA ZAČÍT STAVĚT ČÁST
OBCHVATU Z BRODU NA NOVOU HOSPODU? 

Zahájení stavby je plánováno na rok 2027.

Při zprovoznění obou částí obchvatu ubyde
na Březových Horách třetina aut
Jihovýchodní obchvat města Příbram se posouvá k realizaci. Redakce Kahanu položila Ředitelství silnic a dálnic ČR, které je
investorem, několik otázek. Odpovědi v rámci rubriky Rozhovor nejsou tentokrát personalizovány. Byly sestaveny „přípravným
a realizačním týmem stavby ŘSD ČR“ za koordinace tiskového oddělení. 

Vizualizace kruhového křížení v blízkosti Brodu.
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MINIMÁLNĚ NĚKOLIK LET TEDY BUDE
OBCHVAT PŘIVÁDĚT VÍCE DOPRAVY SMĚREM
DO MILÍNSKÉ, ZDABOŘSKÉ, BRODSKÉ ČI
ŠKOLNÍ ULICE. S JAKÝMI ZMĚNAMI
DOPRAVNÍCH TOKŮ SE DÁ POČÍTAT?

Podle aktualizované prognózy intenzit
dopravy z června 2022 v případě zprovoznění
jenom obchvatu 2. část v ulici Brodská dojde
ke snížení roční průměrné denní intenzity
dopravy přibližně o 18 %, tj. 2000 vozidel (pro
rok 2027, 2029, 2047), v ulici Školní dojde
ke  snížení roční průměrné denní intenzity
dopravy přibližně o 5 %, tj. 170 vozidel, ve Zda-
bořské ulici nepatrně vzroste roční průměrná
denní intenzita dopravy o 2 %, tj. 100 vozidel,
v ulici Milínské vzroste roční průměrná denní
intenzita dopravy o 8 %, tj. 650 vozidel. Z toho
vyplývá, že nárůst dopravy bude minimální. 

O KOLIK BY MĚLA POKLESNOUT DOPRAVA
NA BŘEZOVÝCH HORÁCH, KTERÉ JSOU NYNÍ
ZATÍŽENY TRANZITNÍ DOPRAVOU?

Podle aktualizované prognózy intenzit
dopravy z června 2022 v případě zprovoznění
jenom obchvatu 2. část dojde ke snížení roční
průměrné denní intenzity dopravy přibližně
o 27 %, tedy o 2800 vozidel. Při zprovoznění
obou části dojde ke snížení roční průměrné

denní intenzity dopravy přibližně o 33 %, tedy
3500 vozidel.

V RÁMCI VÝSTAVBY OBCHVATU BUDE
UPRAVEN TAKÉ MOST NAD ŽELEZNICÍ
V BLÍZKOSTI ALBERTU. MÁ ZDE VZNIKNOUT
CYKLOSTEZKA NAPOJENÁ NA STEZKU
DO ŽEŽIC. JAK BUDE TATO PASÁŽ ŘEŠENA? 

Cyklostezka bude vedena kolem opěr obou
železničních mostů, výškové řešení vychází
z podjezdných výšek obou mostů. Maximální
podélný sklon je 5 %. Cyklostezka je doplněna
o zábradlí na straně k železnici. Na obou kon-
cích je napojena na stávající. Povrch cyklostez-
ky bude z asfaltu.

PROČ NEJSOU U PŘEVÁŽNÉ ČÁSTI
OBCHVATU MEZI BRODEM A ČERVENOU
PROJEKTOVÁNY PROTIHLUKOVÉ STĚNY? JAK
ZDE BUDE ZAJIŠTĚNA PROTIHLUKOVÁ
OCHRANA?

Protihluková opatření jsou navrhována
na základě provedené hlukové studie. V celé
délce obchvatu (2. část) vzhledem ke vzdále-
nosti staveb a také vzhledem k vedení obchvatu
v  některých místech v  zářezu nedochází
výstavbou obchvatu k překročení hygienického
limitu hluku z provozu dopravy (na silnicích

I. třídy 60/50 db den/noc). Pouze u okružní kři-
žovatky na ulici Brodská je překročen hygie-
nický limit hluku, ale jedná se již o starou zátěž
(tedy již dnes je limit překročen). Proto je v tom-
to místě navržena protihluková stěna. Po zahá-
jení provozu budou probíhat měření hlukového
limitu, pokud by docházelo k překročení limitu,
budou navržena dodatečná protihluková opa-
tření (stěny), pro která byly ponechány územní
rezervy.

MĚSTO PŘÍBRAM A OSADNÍ VÝBORY
V ŽEŽICÍCH, ZDABOŘI A BRODU PODEPSALY
MEMORANDUM, VE KTERÉM STOJÍ, ŽE
POKUD STĚNY NEVYBUDUJE ŘSD, ZASADÍ SE
O JEJICH VÝSTAVBU MĚSTO. JSOU V TOMTO
SMĚRU PŘIJATÁ NA STRANĚ ŘSD NĚJAKÁ
OPATŘENÍ – NAPŘÍKLAD ZAJIŠTĚNÍ ÚZEMNÍ
REZERVY PRO POTENCIÁLNÍ VÝSTAVBU? 

Ano, územní rezervy jsou v projektu zahrnu-
ty, a to i přes to, že v akustickém posouzení
v rámci přípravy stavby byla posouzena hranice
rozvojové plochy, kde by však na základě
výsledků výpočtů nemělo docházet k objektiv-
nímu překračování hygienických limitů hluku.
Protože není známo, jaká konkrétní zástavba
na ploše bude, a také s ohledem na § 77 zákona
o ochraně veřejného zdraví č. 258/2000 Sb.,
ŘSD pro ochranu těchto lokalit žádná protihlu-
ková opatření neprojektuje. 

Jedním z použitých opatření, kterým ŘSD
může pomoci případné realizaci protihluko-
vých stěn ze strany obce, je například úprava
konstrukce a dimenzování statiky mostů, aby
bylo možné na ně stěny případně v budoucnu
umístit. 

JSOU PROTIHLUKOVÉ STĚNY PROJEKTOVÁNY
V ČÁSTI OBCHVATU MEZI BRODEM A NOVOU
HOSPODOU?

Ano. V místech, kde bylo akustickou studií
detekováno ve výhledovém stavu po zprovoz-
nění obchvatu objektivní překročení hygienic-
kých limitů hluku. 

BUDE OBCHVAT OPLOCEN?
U jihovýchodního obchvatu – 2. část je

navrženo oplocení po obou stranách přeložky
silnice v km 0,5–4,55, tedy od křížení se silnicí
III/1914 do rozhraní katastrálních území Žežice
a Příbram. 

NA CO SE MAJÍ OBČANÉ PŘIPRAVIT
PŘI SAMOTNÉ VÝSTAVBĚ OBCHVATU?

Zde bychom rádi citovali pana starostu Kon-
valinku: „Stavba JVO je obrovským dílem, které
nás všechny přežije a bude sloužit další desítky
let. Byli bychom proto rádi, kdyby se nám spo-
lečně podařilo maximalizovat jeho přínos pro
město a pro celý region a zároveň co nejvíce
umenšit negativní dopady na obyvatelstvo. Jsme
toho názoru, že obojí se nám může podařit.“ Stav-
ba obchvatu v poddolovaném území Příbram-
ska nebude jednoduchá, a proto prosíme
obyvatele hlavně o trpělivost. 

S Rubriku připravil:
Stanislav D. Břeň

Florentinská štola ve Zdaboři. Foto (3×): ŘSD

Vizualizace vedení cyklistické stezky z oblasti Nový rybník k Brodu.
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V rámci dvouměsíčního uzavření příbram-
ského aquaparku došlo k řadě opravných a údrž-
bových zásahů, které si vyžádaly investici
ve výši zhruba devět milionů korun. Realizo-
vány byly opravy a výměny zařízení, které jsou
pro návštěvníky viditelné, ale uskutečnily se
také desítky oprav v zázemí a v technologiích,
které běžný návštěvník nezaregistruje, ale jsou
potřebné pro zajištění provozu celého zaří-
zení.

„V rámci rekonstrukce se pracovalo v celém
objektu, od sklepních prostor se strojovnou
a zázemím až po střechu, na které byly prove-
deny lokální opravy, aby se zamezilo zatékání
do objektu,“ řekl ředitel SZM Příbram Jan Slaba.
Hned u vstupu do objektu jsou návštěvníci
odbaveni novým vstupním systémem na nové
recepci. Upraven byl také šatnový systém, kdy
byly vyměněny všechny zámky, a není tedy tře-
ba hledat funkční skříňky. Výraznou změnou
prošly sprchy, kde jsou nejen nové obklady,
hydroizolace, ale je zde oproti minulosti mož-
nost regulace teploty vody. Při odchodu pak jis-
tě především ženy ocení nově instalované
vysoušeče vlasů nebo odstředivky na plavky. 

Viditelné změny proběhly také v samotné
bazénové hale, kde bylo odstraněno nefunkční
dětské brouzdaliště a na jeho místě jsou nově

lehátka pro relaxaci. Při rekonstrukci došlo také
k úpravě parní kabiny a příznivci saunování se
dočkali nového vnitřního posezení.

Pracovalo se také v zázemí a na úpravě tech-
nologií. Tyto opravy jsou důležité pro zajištění
samotného chodu celého zařízení. Šlo např. o již
zmíněnou opravu střechy, výměnu části elek-
troinstalace, opravu havarijních ventilů u vod-
ních armatur, nové jsou podpěrky pod
vířivkami, ve strojovně jsou opravena místa,
kterými zatékalo. Kompletně se obnovily veš-

keré pískové filtry pro pročišťování bazénu,
opravila se bazénová jímka zachycující vodu
z přelivových hran. Rekonstrukce se týkala také
plynového hospodářství, výměny nouzového
osvětlení, vzduchotechniky nebo např. sanace
vířivek.

„Tato rekonstrukce, která se může s ohledem
na přípravu výstavby nového či přestavby stá-
vajícího bazénu zdát zbytečnou investicí, byla
nutností. Provedenými pracemi jsme význam-
ným způsobem snížili riziko možných havárií
a zvýšili bezpečnost návštěvníků i personálu celé-
ho zařízení,“ uvedl Jan Slaba. Starosta Jan Kon-
valinka dodal: „Na základě provedených prací
máme až do výběru finálního řešení nového
aquaparku odstraněny největší závady a bonu-
sem je zvýšení návštěvnického komfortu.“

Za připomínku stojí také informace o úpravě
ceníku, která byla schválena v květnu letošního
roku. Nové ceny platné od 1. září najdete
na webových stránkách SZM szm.pb.cz nebo
pod zkratkou 1url.cz/Guoco.

S Eva Švehlová  
Městský úřad Příbram

Příbramský bazén se po prázdninové
rekonstrukci otevřel veřejnosti
Sportovní zařízení města Příbram využila letní prázdniny a možnost koupání ve venkovním bazénu k provedení nutných oprav
bazénu krytého. Od začátku září mohou návštěvníci bazén opět využívat. 

Součástí letních oprav byla také modernizace sprch.
Foto: SZM Příbram

Anenská ulice v úseku od křižovatky s ulicí
Husova po křižovatku s ulicí Pod Šachtami je
do poloviny listopadu neprůjezdná. Důvodem je

pokládka nového asfaltového povrchu avýstavba
chodníku, který podél této komunikace chybí.
Práce byly zahájeny v pondělí 18. září.

„Anenskou ulicí denně procházejí lidé, kteří
doposud volili cestu mezi garážemi nebo chodili
po kraji komunikace. Nyní se tedy ulice díky
novému chodníku stane bezpečnější. Zároveň
se zrealizuje oprava povrchu komunikace, kde
se v minulosti prováděla řada lokálních oprav
s krátkodobým efektem,“ uvedl starosta Jan
Konvalinka.

Do výběrového řízení na realizaci se přihlásilo
celkem pět firem. S nejnižší nabídkovou cenou
3 625 950 korun včetně DPH zakázku získala
společnost Strabag.   

Realizace se dotkla také autobusové dopravy
včetně školního autobusu, který po dobu 
uzavírky neobsluhuje autobusovou zastávku
„Příbram, Stalingrad“.

S Eva Švehlová  
Městský úřad Příbram

V Anenské bude nový chodník a silnice
Práce na komunikaci spojené s výstavbou nového chodníku v Anenské ulici si vyžádají dvouměsíční uzavírku této komunikace.
Omezení se týká i autobusové dopravy.

Nejčastěji se v Anenské chodilo po okraji silnice, od listopadu zde bude chodník. Foto: Eva Švehlová
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Příbramští zastupitelé se v pondělí 11. září
na veřejném zasedání zabývali parkovacím
domem na autobusovém nádraží. Ten staví spo-
lečnost Metrostav podle smlouvy s pevnou část-
kou v  režimu design & build (vyprojektuj
a postav; dílo není definováno detailním polož-
kovým rozpočtem s výkazem výměr). 

Metrostav nyní přišel s požadavkem na navý-
šení ceny z důvodů, které podle zástupce firmy
přítomného na jednání souvisejí s narušenými
obchodními vztahy vyvolanými agresí Ruska
na Ukrajině, inflací a pandemií. Firma město
požádala o dalších 11,9 milionu korun bez DPH,
přičemž smlouva o díla neobsahuje valorizační
mechanismus (tzv. inflační doložku). Návrh
Metrostavu byl podroben vyjednávání a byl pře-
zkoumán odborným útvarem i technickým

dozorem stavebníka a dále bylo zadáno vyjá-
dření znalce, stojí v důvodové zprávě. Znalec
potvrdil, že vyjádřená suma odpovídá nárůstu
nákladů na materiál.

Tento bod zastupitelé probírali přibližně dvě
hodiny. V debatě byla popsána jednání mezi
městem a zhotovitelem, byly diskutovány výše
cen, dopady inflace a války na Ukrajině, deba-
tovalo se také o smysluplnosti umístění parko-
vacího domu v  dané lokalitě, provedení
jednotlivých konstrukčních prvků, budoucích
provozních nákladech nebo o zastupitelstvu
v roli řádného hospodáře. Nakonec bylo hlaso-
váno o návrhu radního Petra Rottera, který
předpokládal navýšení ceny o polovinu poža-
dované částky, tedy o 5,95 milionu korun
bez DPH. Pro tento návrh zvedlo ruku 15 zastu-

pitelů, sedm bylo proti, jeden se zdržel hlaso -
vání.

V únoru a srpnu letošního roku už byly s Met-
rostavem uzavřeny dva dodatky, které výstav-
bu parkovacího domu prodražují. Metrostav
tehdy nárokoval vícepráce např. za změnu ulo-
žení stavby (podrobnosti jsou např. v Kahanu
6/2023). Po započtení dvou dodatků hodnota
zakázky činila 89 024 778 korun bez DPH.
Po uzavření třetího dodatku cena parkovacího
domu dosáhne téměř 115 milionů korun včetně
DPH. 

S Stanislav D. Břeň

Parkovací dům u nádraží se prodraží
Část příbramských zastupitelů souhlasila s argumentací společnosti Metrostav, která staví parkovací dům u autobusového
nádraží, že je nutné kompenzovat vyšší náklady, které vznikly po podpisu smlouvy v červnu loňského roku. 

Příbramští radní v  srpnu odsouhlasili
zakázku, která souvisí s rozšířením měst-
ského kamerového dohlížecího systému.
Konkrétně půjde o nové kamerové body

č. 46 a 48 včetně souvisejícího technického
vybavení. Kamery dodá pražská společnost
Integoo za částku 1 823 142,93 korun včet-
ně DPH. „V letošním roce zrealizujeme insta-

laci hned několika kamerových bodů. Půjde
o křižovatku ulic Husova a K Podlesí, dále
bude kamera instalována v ulici Evropská
naproti obchodnímu centru Fastmall a plá-
nujeme umístění kamerového bodu i do nově
zrekonstruovaného parku u Čekalíkovského
rybníka,“ informoval Zdeněk Černík, zástup-
ce velitelky Městské policie Příbram. Už
v loňském roce byly instalovány kamerové
body na křižovatce ulic Kpt. Olesinského
a Jinecká a na Flusárně. 

Příbram bude mít zanedlouho padesátku
kamerových bodů. Kamery v přímém pře-
nosu nebo ze záznamu je možné sledovat
v dohledovém centru Městské policie Pří-
bram. Do budoucna se počítá s tím, že cen-
trum bude disponovat softwarem, který by
automatizovaně rozpoznával nestandardní
situace zachycené kamerami a upozorňoval
na ně lidskou obsluhu. „K tomuto softwaru
zatím nejsou bližší informace, nicméně máme
jej v plánu a doufám, že zůstane v rozpočtu
na rok 2024,“ dodal Zdeněk Černík. 

Podrobnosti o městském kamerovém systé-
mu je možné nalézt na webu bezpecnapri-
bram.cz. Napřesrok systém oslaví čtvrtstoletí,
první kamerový bod byl instalován v roce 1999
v horní části Pražské ulice. 

S Stanislav D. Břeň

Město nakupuje 
další bezpečnostní kamery
Příbram má zhruba padesátku kamerových bodů. Do konce roku přibydou další dva a v plánu je také pořízení softwaru, který by
automatizovaně rozpoznával neobvyklé situace zachycené kamerami. 

V Příbrami je instalováno téměř padesát kamer městského kamerového dohlížecího systému. 
Foto: bezpecnapribram.cz
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V jarním dotazníkovém šetření sledovala
Knihovna Jana Drdy (KJD) čtyři hlavní oblasti:
Návštěvnost poboček; Půjčování dokumentů
v KJD; Hodnocení práce knihovníků a knihov-
nic; Služby KJD a jejich využívání. 

A co jsme se z došlých odpovědí dozvěděli?
K činnosti knihovny se nejvíce vyjadřovali regi-
strovaní čtenáři, kterých bylo téměř 93 %. Skoro
polovina z nich knihovnu navštěvuje více než
10 let. Vkategorii dospělých čtenářů odpovídaly
převážně ženy (87 %). Mezi těmito respondenty
převládá středoškolské (37 %) a vysokoškolské
(35 %) vzdělání. Z dotazníkového šetření (DŠ)
dále vyplynulo, že 52 % dospělých respondentů
jsou pracující, druhou nejpočetnější skupinu
tvoří důchodci nebo pracující nad 60 let (27 %).
DŠ se zúčastnili i respondenti mladší 15 let (asi
desetina dotazovaných). Nejvíce respondentů
navštěvuje Ústřední půjčovnu pro dospělé

(78 %), pak následuje Ústřední půjčovna pro
děti (38 %) a pobočka Křižák (31 %). Polovina
dotazovaných chodí do KJD jednou měsíčně.
Nejvíce se půjčuje beletrie jak v kategorii dospě-
lých, tak v kategorii dětských čtenářů.

PŘEVLÁDÁ SPOKOJENOST
Z DŠ vyplynulo, že většina respondentů je

spokojena s dostupností a otevírací dobou pobo-
ček i s registračním poplatkem, zaznamenali
jsme i mnoho pochvalných slov na personál
KJD. Převládá i názor, že propagace akcí, které
KJD pořádá, je dostatečná. 

Našlo se samozřejmě i několik opačných
názorů. Někteří respondenti, kteří se k této části
dotazníku vyjadřovali, nebyli spokojeni např.
s parkováním u hlavní budovy, s otevírací
dobou poboček, s půjčováním e-knih, s dostup-
ností novinek, několik dotazovaných by uvítalo
provozní dobu ve čtvrtek, půjčování e-audio -
knih, kavárnu a mnoho dalšího. 

KLIMATIZACE PRO MLADÉ
I mladší čtenáři nám sdělili několik námětů

k řešení. Rádi by v knihovně uvítali klimati-
zaci, více knih a knižních novinek na výběr,
více klidu na čtení, více her a akcí pro děti
a mládež či možnost pravidelného setkávání
lidí, kteří rádi čtou. V několika případech byl
negativně hodnocen i hluk v tzv. Doupěti (her-
na pro děti).

Čtenářům starším 60 let jsme položili něko-
lik doplňujících otázek, ze kterých vyplynulo,
že z aktivit knihovny je v této kategorii respon-
dentů největší zájem o besedy se spisovateli
(48 %), přednášky o cestování (43 %) a také
o vycházky (22 %). Na otázku, jaké akce
v knihovně postrádají, byla nejčastější odpo-
věď „nevím“ (87 %), zbytek postrádá tvůrčí
dílny nebo pohybové aktivity. Zajímalo nás
také, zda respondenti vědí o možnosti navště-
vovat Virtuální univerzitu třetího věku
(VU3V). Z DŠ vyplynulo, že o této službě
knihovny neví 16 % dotázaných, 64 % o službu
nemá zájem a VU3V navštěvuje pětina respon-
dentů.

NA JEDNIČKU
Dotazování také mohli knihovnu oznámko-

vat jako ve škole. Téměř 74 % dospělých čte-
nářů KJD ohodnotilo známkou 1, známku 3, 4
a 5 jsme obdrželi celkem od 4 % dotazovaných. 

Zatímco dospělí čtenáři známkovali celko-
vou úroveň služeb poskytovaných knihovnou,
čtenáři mladší 15 let nám vystavili vysvědčení
z více předmětů, ze kterého je vidět, že i u nich
knihovna prospěla s většinou pěkných zná-
mek. Známky 4 a 5 dostala knihovna v sedmi
případech, a to za počítače v knihovně, Doupě,
hry v knihovně a vzhled knihovny. Naopak
máme radost z toho, že z 60 došlých odpovědí
získali knihovnice 53 jedniček a sedm dvojek.

Poslední část dotazníku byla věnována otáz-
kám pro neregistrované návštěvníky KJD,
ve  kterém nejvíce odpovídali respondenti
ve věku 25–65 let (47 %) a 15–25 let (41 %).
Na otázku, proč respondenti nejsou registro-
vanými čtenáři, byla nejčastější odpověď „jiné“
(31 %), např. že si knihy půjčují od registro-
vaného čtenáře, nebo že ho do knihovny pouze
doprovází. Asi 29 % čte pouze knihy vlastní
nebo půjčené od známých, více než 16 %
respondentů čtenářem KJD byli a chystají se
členství obnovit a v desetině případů chodí
do jiné knihovny.

PROČ CHODILI, A UŽ NECHODÍ?
Na otázku, proč dříve registrovaní čtenáři již

v knihovně registrovaní nejsou, přes 58 % uved-
lo jiné důvody (např. nedostatečná a neaktuální
nabídka fondu, knihovna je z ruky, chodí jiný
člen rodiny). Čtvrtina respondentů nemá čas.
Zbylí uvedli, že buď nečtou, nebyli spokojeni,
nebo jim nevyhovuje dostupnost poboček. 

Na otázku využívání jiných služeb odpově-
dělo 51 % neregistrovaných respondentů, že
tyto služby nevyužívá, asi 29 % využívá kopí-
rování dokumentů, služby wi-fi (16 %), ske-
nování (14 %), veřejný internet na počítači
(10 %) nebo potisk triček (4 %). 

Tři čtvrtiny čtenářů dávají 
knihovně jedničku
Na jaře tohoto roku připravila Knihovna Jana Drdy Příbram anonymní dotazníkové šetření, jehož cílem bylo zjistit, jak vnímají
čtenáři a návštěvníci činnost a služby knihovny. Průzkum Knihovny Jana Drdy trval od 27. března do 31. května letošního roku
a zúčastnilo se ho 657 osob různého věku, pohlaví nebo vzdělání. Dotazník byl koncipován tak, aby se o svůj názor mohli podělit
registrovaní i neregistrovaní uživatelé, dospělí i čtenáři do 15 let. 

Nejen literární zážitky

Myslím si, že služby knihovny se pohybují
na velmi dobré úrovni. Jsem spokojeným
čtenářem, kterému se kromě literárních
zážitků vždy dostane i vstřícnosti a milého
přístupu ze strany personálu. Přeji
knihovně mnoho úspěchů.
Vyjádření jednoho z respondentů v ano-
nymním dotazníkovém šetření

Oddělení lákající dětské čtenáře. Foto: Knihovna Jana Drdy



Z dotazníkového šetření jsme získali zajíma-
vé podněty, jak zlepšit služby. Zamýšlíme se
nad úpravou ceníku služeb, např. u skenování
dokumentů. Dále pracujeme na rozšíření tvůr-
čích aktivit pro dětské čtenáře. Všem respon-
dentům chceme touto cestou poděkovat za to,
že se s námi podělili o své názory a náměty,
na jejichž základě se budeme snažit vytvořit
z knihovny ještě lepší místo. Jsme si vědomi,
že není v našich silách vyhovět všem přáním
a dosáhnout maximální spokojenosti všech
čtenářů a návštěvníků knihovny. Snažíme se

ale vždy udělat maximum pro to, aby od nás
čtenáři a návštěvníci odcházeli s úsměvem. 

Podrobná zpráva o výsledcích dotazníkové-
ho šetření bude zveřejněna na webových strán-
kách knihovny v říjnu 2023 u příležitosti
Týdne knihoven.

S Daniela Chlebounová  
Knihovna Jana Drdy

ŽIVOT V PŘÍBRAMI

| 15 |

Budova knihovny na náměstí T. G. Masaryka

Každý, kdo přišel, měl příležitost vysadit
svůj ovocný strom a zanechat tak stopu v kra-
jině, která bude vonět, chutnat a učiní krajinu
odolnější proti klimatické změně. Bezlesí
po zaniklé brdské obci Velcí u Jinců se tak pro-
měnilo v rozlehlý ovocný sad. Dobrovolníci si
navíc užili celodenní program zaměřený
na rodiny s dětmi. Letos byl navíc rozšířen
o prezentace dalších státních podniků z resortu
obrany – VOP CZ z Šenova, LOM Praha a Vojen-
ského technického ústavu. V rámci jejich pre-
zentace například sazenice na Velcí rozvážel
autonomní kolové robotické vozidlo z dílny
VOP CZ, které je ve válečných podmínkách
určeno k převážení raněných a plnění dalších

bojových úkolů. Vojenské lesy a statky se vedle
organizace tradičně prezentovaly širokým pro-
gramem lesní pedagogiky pro děti a představily
také svůj nový, přírodě blízký způsob hospo-
daření, který z Brd postupně rozšiřují do celé
republiky. Příslušníci jineckého dělostřelec-
kého pluku pak předvedli celý systém české
houfnice Dana.

Na slavnostním zahájení akce, kterou mode-
roval herec a brdský patriot Lukáš Langmajer,
uvítali účastníky společně ředitel VLS Roman
Vohradský, první náměstek ministryně obrany
František Šulc, první zástupce náčelníka gene-
rálního štábu AČR generálporučík Miroslav Hla-
váč, výkonný ředitel VOP CZ Kamil Kučera,

ředitel LOM Praha Jiří Protiva a ředitel Vojen-
ského technického ústavu Jiří Kašpárek.

„Jsem rád, že všichni, kdo se podporou naší
armády podílí na obraně naší svobody, dorazili
sem, aby dokázali, že jsou připraveni také bránit
naši krajinu proti klimatické změně adalším hroz-
bám,“ uvedl ředitel VLS Roman Vohradský. Při-
pomněl také, že Brdské stromsázení je událost,
která je mezi dobrovolnickými akcemi tohoto
typu naprosto ojedinělá. Jejím smyslem není
totiž obnovovat hospodářské lesy, ale zapojit
veřejnost do tvorby a zkrášlování krajiny, která
musí být vzhledem kprobíhající klimatické změ-
ně ještě pestřejší a bohatší, než jsme si mysleli
před pár lety. „Proto jsme letošnímu Stromsázení
dali podtitul Za lesy krásnější, voňavější i chut-
nější. V případě lokality Velcí to bude výrazná
proměna. Na místě zaniklé obce vyrostou obří
ovocné sady. Vznikne tak krásný kus krajiny, kam
se lidé budou vracet na procházky a pikniky.
Místo, kde si budou moci utrhnout a ochutnávat
ovoce ze stromu, které před lety vysadili se svými
blízkými,“ dodal Roman Vohradský.

Na Velcí vyrostla také jedna alej, věnovaná
všem, kteří při obraně vlasti položili životy. Za tři-
cet vojáků české armády, kteří padli při plnění
bojových povinností, vysadili alej střiceti stromy
jejich kolegové akamarádi zmisí – váleční veteráni
společně se zástupci resortu obrany. Alej veteránů
je označena jako pietní místo cedulí umístěnou
na kameni uprostřed budoucího sadu na Velcí.

Vedle Lukáše Langmajera podpořila Brdské
stromsázení svou účastí na Velcí řada osobnos-
tí – hokejová legenda Dominik Hašek nebo pro-
ducent, scénárista a režisér Václav Marhoul.
Záštitu nad Brdským stromsázením 2023 pře-
vzala ministryně obrany Jana Černochová.

S Vojenské lesy a statky

Brdské stromsázení: Šest tisíc
dobrovolníků proměnilo údolí na Velcí
v ovocný sad
Přes 6000 dobrovolníků dorazilo v sobotu 9. září do Jinců, aby se zapojilo do proměny lokality po zaniklé brdské obci Velcí.
Na výzvu Vojenských lesů a statků na druhém ročníku akce Brdské stromsázení vysázeli na 2500 třešní, hrušní a jabloní.

Brdské stromsázení je určeno pro širokou veřejnost, letos se zapojilo 6000 dobrovolníků. Foto: VLS



Za prvních šest měsíců tohoto roku evidují
banky více než 31 000 kybernetických útoků
na své klienty, tj. o 15 % víc než za stejné obdo-
bí loňského roku. Škody jdou do stovek milio-

nů, v průměru na jednoho poškozeného vychá-
zí částka 21 500 korun. Nejvyšší škoda u jed-
noho klienta přesáhla dokonce 15 milionů
korun. 

Digitální doba, která mnohé věci usnadňuje,
bohužel přináší i mnohá rizika. Nejlepší obranou
před kyberútoky je osvěta, aby byli lidé schopni
rozpoznat, že se je někdo snaží podvést, a hlav-
ně nepodceňovali situaci. Pachatelé postupují
sofistikovaně a dobře vědí, jak s oběťmi mani-
pulovat. Časový nátlak, zastrašování, důvěra
v lidský hlas, vyvolání pocitu snadného a rych-
lého zbohatnutí… 

Příbramští policisté spustili nový preventivní
projekt s názvem Mysli, než klikneš. Na odkaze
bezpecnapribram.cz/kyberkriminalita zveřej-
ňují aktuální podvodné obrázky, které lákají
na investování do akcií či kryptoměn, podvržené
e-maily zaslané od různých bank svým zákaz-
níkům nebo falešné e-maily zneužívající jména
pošty či jiných dopravců.

S Monika Schindlová  
Policie ČR Příbram

ŽIVOT V PŘÍBRAMI

| 16 |

Olympiáda pro seniory je sportovně rela-
xační víkend, jehož cílem je zvýšení úrovně
pohybových aktivit. Ty jsou totiž jedním z nej-
důležitějších kroků pro zachování fyzického
i mentálního zdraví a kvality života seniorů.
Olympiáda slouží k vytváření a podpoře komu-
nity aktivních seniorů a budování pozitivní
atmosféry pro navazování vzájemných kon-
taktů. Pobyt v pěkném přírodním prostředí je
zaměřený na aktivační činnosti sportovní,
rehabilitační a kulturní. Program byl rozdělen
do několika částí. Pátek začal návštěvou Koně-

pruských jeskyň a pak následoval přesun
do místa konání letošní olympiády. Po krásné
prohlídce následovala společná večeře.
Následně došlo k rozdělení do týmů na sou-
těžní klání na druhý den. Po informační schůz-
ce se v dalších hodinách uskutečnil turnaj
v bowlingu.

Počasí se nám po pátečních přeháňkách
naštěstí umoudřilo, a tak v sobotu dopoledne
po zahajovacím ceremoniálu čekalo na aktiv-
ní seniory sportovní zápolení ve znamení
pěti „olympijských“ disciplín – vědomostní

soutěž, střílení z luku, opičí dráha, rybolov
a kroket. Poté závodníci a závodnice absol-
vovali štafetový běh družstev. Odpoledne se
každý z pěti týmů vydal na tzv. šipkovanou
a plnil zadané úkoly. Závěrečný večerní cere-
moniál s předáním diplomů a medailí ukončil
další ročník olympiády. Neděle se nesla
ve znamení lehké ranní rozcvičky a odjezdu
domů.

S Barbora Vacková  
Centrum sociálních a zdravotních služeb

města Příbram

Na seniory čekala opičí dráha
Od pátku 1. září do neděle 3. září se uskutečnil šestý ročník Olympiády pro seniory, kterou se příbramští senioři vydali strávit
v Nesuchyni u Rakovníka. 

Olympiáda slouží k vytváření a podpoře komunity aktivních seniorů a budování pozitivní atmosféry pro navazování
vzájemných kontaktů. Foto: CSZS

Dojdem k další hospodě,
zpátky přijdem v pohodě…

„Už je čas, už jsme tu zas. Zacvičíme, zatan-
číme, celé tělo rozhýbeme. Nemáme se čeho
bát, máme ještě dobrý zrak. Dojdem k další
hospodě, zpátky přijdem v pohodě. Stáří
je však na nás znát, bude na co vzpomínat.
Se sportem dnes končíme a na rok se lou-
číme“. 
Míla Vašková, účastnice olympiády

Mysli, než klikneš
Nárůst trestné činnosti prostřednictvím internetu nabývá v posledních letech nebývalých rozměrů. Příbramská policie spustila
nový preventivní program, podrobnosti jsou na webu bezpecnapribram.cz/kyberkriminalita. 

Počítač nestačí pouze zabezpečit, nutná je zejména obezřetnost uživatelů. Foto: Fly:D, Unsplash
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Mezi pravomoci rady města patří i jmeno-
vání a odvolávání vedoucích příspěvkových
organizací. V pondělí 4. září radní řešili odvo-
lání ředitele Galerie Františka Drtikola. „Fun-
gování galerie jsme dlouhodobě sledovali
a vyhodnocovali. V konečné fázi jsme se roz-
hodli ředitele odvolat. Tento krok podpořila
také značná medializace a vyjádření ve veřej-
ném prostoru, která nepřispívají k dobrému
jménu galerie ani ostatních příspěvkových
organizací,“ řekl po jednání rady starosta měs-
ta Jan Konvalinka. Výběrové řízení na obsa-

zení pozice ředitel/ředitelka příspěvkové
organizace Galerie Františka Drtikola Příbram
je již vyhlášené. 

Ředitel Jan Freiberg byl ze své pozice ke dni
5. září 2023 odvolán. Do doby výběru nového
statutárního zástupce byla vedením této pří-
spěvkové organizace města Příbram pověřena
dlouholetá pracovnice galerie Kateřina Krato-
chvílová.

„V posledních měsících se činností galerie zabý-
vali zastupitelé, finanční i kontrolní výbor a kul-
turní komise. Dále byla provedena veřejno-

správní kontrola Samostatným oddělením kon-
troly a vnitřního auditu. Prověření činnosti gale-
rie se tedy věnovaly desítky osob. Za  jejich
důslednou práci jménem rady města děkuji,“
dodal starosta Konvalinka. Jan Freiberg vedl
galerii od 1. prosince 2019.

S Eva Švehlová  
Městský úřad Příbram

Radní odvolali ředitele městské galerie. 
Na obsazení vedoucího místa je vypsáno
výběrové řízení
Na prvním zářijovém jednání rady města bylo projednáváno odvolání Jana Freiberga z funkce ředitele příspěvkové organizace
Galerie Františka Drtikola. Ředitel byl ze své pozice odvolán.

Asociace samaritánů České republiky posky-
tuje od letošního ledna službu Sanitka splně-
ných přání. Během několika měsíců fungování
se podařilo splnit více než 50 nejrůznějších přá-

ní vážně nemocným či umírajícím lidem všech
věkových kategorií. Služby klientům poskytuje
Sanitka splněných přání zdarma a náklady jsou
hrazeny z transparentního účtu, na který při-
spívají jednotliví dárci, ať už fyzické či právnické
osoby. Velmi potěší i drobné částky od jednot-
livých dárců, kteří se rozhodnou tuto službu
podpořit. 

Posádka Sanitky splněných přání typicky
sestává ze záchranářky či záchranáře a speciálně
proškoleného řidiče. V případě potřeby doplní
posádku i lékařka či lékař. Již samotná cesta
za splněním přání je pro klienta nezapomenu-
telným zážitkem. Sanitka je totiž vybavena
panoramatickým prosklením, které po celou
dobu nabízí dokonalý výhled ven. K pohodlí
přispívají nadstandardní nosítka a speciální lůž-
koviny zajistí za všech podmínek tepelný kom-
fort. Čeští samaritáni se inspirovali u svých
zahraničních partnerů, především pak v Němec-
ku, kde sanitky plní přání již řadu let. 

A jaká jsou už splněná přání? Možná chyba,
kterou nelze vrátit, možná špatně nastavené
životní hodnoty nebo jen zoufalé řešení zoufalé
situace… Těžko soudit. V každém případě velmi
emotivní a zároveň bolestivé setkání. Takto by
mohl začít popis osudu pana Michala, jenž
za vysokými zdmi a ostnatým drátem spatřil
po více než šesti letech svou maminku. Tu z pra-

chatického hospice do věznice s nejvyšší ostra-
hou přivezla Sanitka splněných přání. Obavy,
pláč a třes celého těla ze setkání, které vzhledem
k diagnóze Michalovy maminky jasně zajistilo,
že když ne teď, tak už nikdy. Těžko se vcítit do
myšlenek obou vzájemně se milujících, když
své poslední setkání v životě probíhá v takovém
prostředí. Snad výčitky, snad lítost a možná
strach o to, co bude, až už tu ten druhý nebude. 

Po více než šedesáti letech manželského živo-
ta, z  něhož poslední tři roky spolu strávili
v domově pro seniory, paní navždy odešla. Její
životní partner se s ní chtěl naposledy rozloučit,
zdravotní stav mu to však „normálním způso-
bem“ neumožňoval. Naštěstí ale v domově pro
seniory věděli o Sanitce splněných přání, a tak
i toto přání bylo vyslyšeno a pán mohl svou
životní lásku vyprovodit na její poslední cestu
osobně. 

S jednotlivými splněnými přáními a možnost-
mi podpory se můžete seznámit na webu sanit-
kasplnenychprani.cz či sociálních sítích pod
stejným jménem @sanitkasplnenychprani. 

S Petra Homolová  
Asociace samaritánů České republiky

Sanitka splněných přání zařídí i ta zdánlivě
neuskutečnitelná přání
Přání vážně nemocných či umírajících lidí bývají velmi prostá, a přesto s ohledem na jejich stav zdánlivě nesplnitelná. Když je
člověk upoután na lůžko a většinu svých zbývajících sil věnuje souboji s nemocí či postižením, na návrat na své oblíbené místo,
setkání s blízkými na rodinné oslavě či ještě jednu návštěvu koncertu své oblíbené skupiny nebo interpreta síly už prostě
nezbývají ani s případnou pomocí těch nejbližších. A právě pro takové zdánlivě neřešitelné situace je připravená Sanitka
splněných přání. 

Čeští samaritáni se myšlenkou na pořízení Sanitky
splněných přání inspirovali v Německu. Foto: ASČR
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Prodej RD k  rekonstrukci s  pozemkem 559 m2

a s architektonickou studií ve Strýčkovech. 
Prodej zahrady, stavebního pozemku celkem 
1.228 m2 s pergolou a zahradními úpravami v Bohu-
tíně-Tisová. Cena: 3.650 Kč/m2

Prodej dvou stavebních pozemků v Jincích před
hotelem Kratochvíl (1.441 m2 a 1.573 m2). 

Cena: 5,2806 mil. Kč, 5,7954 mil. Kč

Pronájem  71,5 m2 po kadeřnictví ve zvýšeném
přízemí v Příbrami v Zahradnické ul. ENB: G.

Cena: 12 tis. Kč/měsíc + služby

Svěřte nám i Vy klíče od Vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme
Zavolejte, přijedeme…

tel. +420 318 630 850, 602 607 982
Dlouhá 90, Příbram III, druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypintner.cz, info@realitypintner.cz

Ryze česká rodinná realitní kancelář
33 let v Příbrami

Tradice – Jistota – Korektnost

Výběr z nabídky:

in
ze

rc
e
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O víkendu 7. a 8. října se od 9.00 do 17.00
v areálu dolu Anna koná zajímavá akce pro rodi-
ny s dětmi od tří let, a to speciální prohlídky
Prokopské štoly doprovázené pohádkami
a vyprávěním havířů. Chybět nemůže ani jízda
důlním vláčkem do tajuplně osvětleného pod-
zemí. Vzhledem k omezené kapacitě muzeum
doporučuje rezervaci na telefonním čísle
318 630 149. 

ARCHEOLOGICKÉ DÍLNY
Zajímá vás historie a chtěli byste si vyzkoušet,

co obnáší práce archeologa? Pak navštivte
archeologické dílny v kulturně vzdělávacím
centru v areálu dolu Anna, kde se v archeologa
na chvíli proměníte a okusíte radosti i strasti
této atraktivní vědy. Akce se koná při příležitosti
Mezinárodního dne archeologie v sobotu 7. říj-
na od 10.00 do 17.00.

POUŤ ZA HUMNA – NA KOLE DO ALTÖTTINGU
Svatá Hora u Příbrami a bavorský Altötting

jsou mariánská poutní místa se staletou tradicí.
Co mají společného a v čem se liší? Panuje tam
čilý poutní ruch, nebo všichni putují už jen sva-
tojakubskou cestou do Santiaga de Compostela?
O své cyklistické pouti od Panny Marie Svato-
horské k Milostné Panně Marii z Altöttingu bude
vyprávět historička Lenka Blažková, a to ve stře-
du 18. října od 18.00 v kulturně vzdělávacím
centru v areálu dolu Anna. 

Přednáška je prvním počinem projektu
„230 let bavorských poutí na Svatou Horu u Pří-
brami“ (2025), na němž se Hornické muzeum
Příbram podílí spolu s Podbrdským muzeem
v Rožmitále pod Třemšínem. 

BĚH PRO REPUBLIKU
V neděli 22. října se v okolí Památníku Vojna,

pobočky Hornického muzea Příbram, koná Běh

pro republiku, jehož cílem je připomenout si
vznik republiky i osud lidí uvězněných v táboře
Vojna avdalších komunistických vězeních. Pěti-
kilometrová trasa zavede běžce na místa spjatá
s osudy politických vězňů, kteří byli ve vykon-
struovaných procesech odsouzeni na dlouhá
léta žaláře právě v bývalém lágru Vojna. Orga-
nizátoři akce se inspirovali v Berlíně, kde je kaž-
doročně pořádán běh podél Berlínské zdi jako

připomínka všech, kteří zahynuli při pokusu
dostat se v letech 1961–1989 na svobodu. 

Od 9.00 se koná registrace běžců v Památníku
Vojna, v 10.00 je start závodu dětí na 200 m,
v 10.25 začíná pěší závod a v 10.30 vybíhají
dospělí. 

Neblahé osudy nespravedlivě perzekvova-
ných osob si mohou zájemci připomenout v prů-
běhu celého roku, a to díky naučné stezce
s názvem Po stopách politických vězňů. Na její
trase je rozmístěno sedm informačních panelů
představujících konkrétní místa a příběhy poli-
tických vězňů. Prostřednictvím těchto příběhů
stezka propojuje Památník Vojna, Lešetice,
Žežice, Brod, vlakové nádraží v Příbrami a Sva-
tou Horu. 

HAVÍŘSKÉ ŠPRÝMOVÁNÍ 
Při příležitosti státního svátku a Dne Středo-

českého kraje v sobotu 28. října otevírá Hornic-
ké muzeum Příbram své expozice
i mimopříbramské pobočky za symbolické
vstupné jedna koruna. V areálu Ševčinského
dolu bude navíc od 10.00 do 16.00 připraven
zábavný program pro rodiny s dětmi s názvem
Havířské šprýmování, který hravou formou při-
blíží práci i každodenní život horníků v minu-
losti. Návštěvníci se mohou těšit například na

zábavné hry a kvízy s hornickou tematikou,
na jízdu hornickým vláčkem nebo na hledání
vzorků minerálů na odvalu.

S Stanislava Moravcová  
Hornické muzeum Příbram

Říjen v HMP: archeologie, 
poutní cesty, běh i šprýmování
Hornické muzeum Příbram připravilo na říjen pestrý program, ve kterém si každý najde to své. Těšit se můžete na hornické
pohádky v tajuplném podzemí, archeologický workshop, přednášku nebo celodenní zábavný program s hrami pro děti.

Z loňského Havířského šprýmování. Foto (2×): Hornické muzeum Příbram

Na děti čeká dobrodružná archeologická výprava.
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Galerie Františka Drtikola zve na výstavu
„Boháčové. Umělecký čtyřlístek z Volyně“. Jde
o průřez tvorbou malíře Maxmiliána Boháče
(1854–1928) a jeho tří synů – malíře Maxmi-
liána Boháče (1882–1957), malíře Aloise Bohá-
če (1885–1945) a sochaře Josefa Boháče
(1890–1978). Komentovaná prohlídka výsta-
vy, kterou provede kurátor Karel Skalický, se
uskuteční 11. října 2023 v 17.00.

V galerii lze navštívit také stálou expozici
Měkká aréna – socha herna pro virtuální realitu
uvádí letošní novinku vzniklou ke 140. výročí
narození Františka Drtikola: Vojtěch Radakulan,
Jan Freiberg, hlas: Pavel Nový: Příbramský ate-
liér Františka Drtikola ve virtuální realitě. Kurá-
tor projektu je Jan Freiberg.  Jedná se o speciální
dílo ve virtuální realitě vytvořené přímo

pro Galerii Františka Drtikola podle původních
plánů příbramského ateliéru Františka Drtikola
v autorské licenci sochaře, architekta a herního
designéra Vojtěcha Radakulana. František Drti-
kol provozoval v Příbrami svůj fotografický ate-
liér na začátku 20. století. Současně může
navštívit stálou expozici František Drtikol –
Život a dílo příbramského rodáka. František
Drtikol (3. března 1883 Příbram – 13. ledna
1961 Praha) byl první český fotograf, který zís-
kal již za svého života světové uznání.  

S Jan Freiberg  
Galerie Františka Drtikola

Na Boháče do Galerie Františka Drtikola
Od 27. září do 19. listopadu letošního roku můžete v Galerii Františka Drtikola navštívit výstavu nazvanou „Boháčové. Umělecký
čtyřlístek z Volyně“. 

Alois Boháč, Ráno, akvarel, papír, kolem 1918. 
Repro: Galerie Františka Drtikola

I v Příbrami se zformovala skupina žen, neor-
ganizovaný spolek pletařek, které baví ruční
práce, a to nejen pletení, háčkování, ale i jiné
tvořivé práce. Výsledky naší tvořivosti jdou na
charitativní účely. Pracujeme pro nemocnice,
domovy seniorů, azylové domy, také pro orga-
nizaci Nedoklubko, která se stará o nedonošené
děti, pro nemocné s Alzheimerovou chorobou
apod. Předávání našich výrobků zprostředko-
vává spolek Babíkov, jehož zakladatelka nám
přiděluje práci podle potřeby. 

Pětiletou činnost našeho spolku Tvoříme spo-
lu velice podporuje Náboženská obec Církve čes-
koslovenské husitské, která nám poskytuje nejen
prostory, ale i jinak nám hodně pomáhá. Patří jí,
zejména farářce Janě Skořepové a kazatelce Ště-
pánce Sedlecké, velké poděkování. Scházíme se

také v prostorách restaurace U Modré kočky,
vždy v pondělí v čase od 14.00 do 16.00, a i jim
patří poděkování za jejich vstřícnost atrpělivost. 

Kromě pletařských výrobků, jako jsou čepič-
ky pro nedonošence, rukavičky, bačkůrky, spin-
káčky, chobotničky pro miminka v inkubátoru,
aby netahaly za hadičky, šijeme zavinovačky
apod. Vyrábíme také ručně šité textilní hračky
do nemocnic pro dětské oddělení, pro domovy
seniorů pleteme teplé ponožky, pro nemocné
s Alzheimerovou chorobou štucle. Klíčenky
s chobotničkami a srdíčka pak jako dárek pro
maminky nedonošených dětí a pro lékaře
a sestry v nemocnicích. Pro domovy důchodců
jsou to třeba čtverce na přikrývky. 

Pouštíme se i do drátování, výroby advent-
ních a velikonočních věnců, vážeme kytice

z čerstvých i sušených květů, korálkujeme, ple-
teme z papíru, zdobíme perníčky, učíme se také
starat o růže a zahradu, jak pěstovat micro-
greens (mikrobylinky). Své znalosti doplňuje-
me přednáškami, např. Jak pozitivně ovlivňovat
svůj druhý mozek či Jak na permakulturní
zahradu. S naším „dvorním kuchařem“ se učíme
připravovat kimchi, tahini, rizoto z quinoy
a chia semínky. Na závěr první části roku pořá-
dáme zahradní slavnost, kde nás náš kuchař
seznamuje s pokrmy italské, řecké, francouzské
nebo čínské kuchyně a my všichni se při har-
monice a zpěvu dobře bavíme. Nechybí ani vtip-
ná tombola a poděkování naší hostitelce Jitce
Hrubcové za to, že nám poskytuje prostory
na její zahradě, kde je vždy všechno pečlivě při-
praveno. 

Ocenit je potřeba i všechny pletařky, které
své výrobky poskytují zadarmo a věnují jim svůj
volný čas. Má to samozřejmě i pozitivní zdra-
votní dopady. Posilování sociálního a aktivního
životního stylu může vést ke zlepšení kognitiv-
ních schopností, např. paměti. Tato činnost nám
všem velice prospívá. Kromě charitativní čin-
nosti umožňuje setkávání s lidmi stejných
zájmů v pohodě, navazovat nová přátelství,
dobíjet energii a mít pocit, že nejsme sami, že
dávat je víc než dostávat. Přijďte si s námi
zaplést, přijďte si vyzkoušet část českého hygge
a být s námi aspoň na chvíli v pohodě. 

S Irena Muzikářová
Tvoříme spolu

Jak být v pohodě? Třeba s pletením
Existují knihovny, spolky, taneční, turistika, zkrátka podle novináře a spisovatele Milana Tesaře 42 způsobů, jak být v pohodě.
Jedním z těchto způsobů je také pletení a je hezké, že se k němu opět vracíme, že je opět zase v módě. Je to takové české hygge,
což je spokojený severský způsob života. 

V Příbrami se zformovala skupina žen, neorganizovaný spolek pletařek, které baví ruční práce, a to nejen pletení,
háčkování, ale i jiné tvořivé práce. Foto: Tvoříme spolu
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Narodila se 20. srpna 1944 v Příbrami jako
nejmladší ze tří dětí manželů Veselých. Když
začala brát rozum, bratr se sestrou už byli téměř
dospělí. Rodiče měli na Nové Hospodě veliké
zahradnictví a v centru města naproti synagoze
obchod s květinami. Tatínek, veterán z 1. svě-
tové války, se staral o zahradnictví a dělal kvě-
tinové vazby, maminka v obchodě prodávala.
Bratr za války přerušil studium na gymnáziu
a po válce už se do školy nevrátil. Odjel místo
toho do Švýcarska k jednomu zahradníkovi na
zkušenou. Při návratu s sebou přivezl např. vel-
kokvěté petrklíče, jako první v Československu.

Kromě zahradnictví, skleníků a pozemků na
Nové Hospodě měli Veselých ještě zahradu
u vody na Rynečku, koně Šemíka, kterého
zachránil tatínek z cirkusu, a spoustu angor-
ských králíků, z jejichž srsti se vyráběly svetry. 

Nástup komunistů k moci nepřinesl rodině
nic dobrého. „Jednu zimu udělali na tatínka
podraz. Pán nastrčený komunisty ho přesvědčil,
aby rostliny ze skleníků přesunul jen do jednoho
z nich, že tím ušetří na topení. Za pár dní pak

přivedl do zahradnictví komisi, která majetek
zabavovala, že tam prý máme nevyužívané skle-
níky. Zahradnictví nám zavřeli, i když to pořád
byla naše zahrada.“ Zakrátko jim znárodnili
i obchod. Když se počátkem 50. let začal v Pří-
brami těžit uran ve velkém, přišli soudruzi s tím,
že mají v domě nadbytečný pokoj a musí ho
uvolnit. Nastěhovali se do něj dva muži v kože-
ných kabátech, příslušníci Státní bezpečnosti.
Při měně v létě 1953 přišli Veselých o všechny
úspory, hypotéku na dům a pozemky ale museli
platit dál. 

OD PŘÁDAČKY KE TKANÍ GOBELÍNŮ
I když Růžena absolvovala základní školu

s vyznamenáním, jako dcera živnostníka měla
další studium zapovězené. Pustili ji na dvouleté
adršpašské učiliště národního podniku Texlen.
Po jeho absolvování se směla přihlásit na Střední
průmyslovou školu textilní lnářskou v Jilem-
nici, kde nahlédla do procesu výroby lnu od
rostliny až k látce. Po vyučování chodila kreslit
k místnímu zahradníkovi do skleníku a navště-

vovala výtvarný kroužek, který vedl učitel z prů-
myslové školy, absolvent pražské UMPRUM.
Zde se poprvé dostala ke tkaní gobelínů. 

Maturovala v roce 1964 a podala si přihlášku
na Vysokou školu uměleckoprůmyslovou
do Prahy. Otevírali jednu třídu pro třicet lidí
a na třídenní talentovou zkoušku se dostavilo
přes 300 uchazečů. I přesto uspěla a pustila se
do studia na škole, kde tehdy učili takoví veli-
káni jako Jiří Trnka či Adolf Hoffmeister.

V roce 1968 využila otevřených hranic a odje-
la se studenty do Anglie. Bydlela v Butlins Camp
v  severním Walesu, kde zároveň pracovala
v jídelně. Dvacátého srpna 1968 tu oslavila svo-
je čtyřiadvacáté narozeniny. „Ráno jedenadva-
cátého přišla do jídelny naše vedoucí, hodila
přede mě noviny a tam hořel autobus, byly to
fotky BBC a ona mi řekla: U vás je válka, nemů-
žete zpátky. No a v tu chvíli všechno spojení
s  republikou skončilo. Takže jsme se dívali
na BBC, co se děje, a BBC samozřejmě zachyco-
vala to nejhorší, to znamená kde a kdo koho
zastřelil, kde něco hořelo… Byl to šok pro celý
svět, ale pro nás to byl děsivý šok.“

Ráno přišla vedoucí a řekla, že je u nás
válka a nemůžeme zpátky
Výtvarná tvorba provází Růženu Šromovou odmalička. Jako dítě roztloukala na zahradě u domu fialovou příbramskou břidlici
a vyráběla si z ní barvivo. Když jí zakázali komunisté studium na střední škole, vyučila se na textilním učilišti, protože tkaní látek
je svého druhu umění. Přes výtvarný kroužek se dostala až ke studiu na Vysoké škole uměleckoprůmyslové v Praze a ke tkaní
gobelínů. A odtud byl už jen krůček k vlastní tvorbě, návrhům a výstavám.

Růžena Šromová se svou prací podle zadání pro diplomovou práci. Foto (2×): Post Bellum

Současná fotografie Růženy Šromové. 
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Všem studentům bylo nabídnuto, že mohou
v Anglii pokračovat ve studiu, ale Růžena se
rozhodla vrátit domů. Hranice se definitivně
uzavřely až koncem roku 1969, a tak další léto
strávila ještě cestováním po Evropě, kde sbírala
inspiraci na svoji diplomovou práci. 

I její bratr využil otevřených hranic a v roce
1968 odjel s  rodinou do Švýcarska, kde se
po letech práce v čistírně oděvů opět vrátil
do zahradnictví. I když měl pas, komunisté
začali po srpnové invazi požadovat jeho návrat
do republiky pod pohrůžkou, že mu seberou
dům. „Měli v plánu v něm zřídit mateřskou ško-
lu. Báli jsme se, že nám seberou to, co nevzali
v roce 1948.“ Bratr se vrátil až v roce 1971, pra-
covat ale směl jen jako údržbář v příbramských
prádelnách.

MOHLA JSEM NA ZÁPAD, PROTOŽE Z TOHO
MĚL STÁT VÝHODY

V roce 1970 Růžena úspěšně dokončila stu-
dium na vysoké škole, kde absolvovala u pro-
fesora Antonína Kybala, zakladatele české
školy tapisérie. Téhož roku většina jejích pro-
fesorů neprošla prověrkami a na škole skončila.
Chvíli pracovala jako aranžérka ve Zlatém kříži
v Praze na Václavském náměstí, poté nastou-
pila do bavlnářského sektoru Ústavu bytové
a oděvní kultury. „Jezdila jsem do bavlnářských
podniků po celé republice. A i když jsem nebyla
v komunistické straně, pustili mě na Západ,

do Paříže a Florencie, protože naše zboží muselo
být konkurenceschopné ve světovém měřítku.
Ale měla jsem jen poradní hlas, to znamená, že
když se jednalo se zákazníkem ze Západu, kdy
se vybíraly materiály na nové kolekce, tak jed-
nání vedl Centrotex, který prodával, čili prodej-
ci, a my jsme tam byli jako odborní poradci, jestli
se to může vyrobit tak, jak si to ten zákazník 
přeje, nebo jestli se musí udělat určité úpravy,
protože ne každý stroj může dělat tak, jak vy si
představujete.“ 

V  Příbrami měla v  roce 1971 svoji první
výstavu. Vdala se a narodily se jí dvě dcery.

Manžel, zemědělský inženýr, dostal po vojně
umístěnku do Kunvaldu ve Východních
Čechách, kam se společně přestěhovali.
Po mateřské dovolené začala pracovat jako
koloristka ve výtvarném oddělení  podniku
Tepna Náchod. V listopadu 1989 zvonila klíči
v  Náchodě, 17. listopadu demonstrovala
na Václavském náměstí, kde se ocitla na bal-
kóně společně s Václavem Havlem. 

Po revoluci pracovala jako návrhářka v tex-
tilní firmě Mileta v Hořicích, kam se i natrvalo
přestěhovala. V  roce 2003 zde měla další
ze svých samostatných výstav, v roce 2023 pak
jednu v Mariánských Lázních. Dnes žije trvale
ve svém rodném domě v Příbrami, obě dcery
žijí v  zahraničí, v  Anglii a Austrálii. Kromě
výtvarné tvorby se věnuje i nemocným s Alz-
heimerovou chorobou, které pravidelně navště-
vuje v příbramské nemocnici. 

Vyprávění Růženy Šromové zaznamenali
v rámci projektu Příběhy našich sousedů stu-
denti Gymnázia Legionářů Lukáš Koma, Eliška
Kravarčíková, Sabina Smíšková, Anežka Šla-
páková, Jakub Vojáček a Martin Zvolánek pod
vedením Hany Kuchyňkové.

S Magdalena Sadravetzová  
Post Bellum

Kromě výtvarné tvorby se
Růžena Šromová věnuje
i nemocným
s Alzheimerovou chorobou,
které pravidelně navštěvuje
v příbramské nemocnici.

inzerce
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Na břehu Nového rybníka v bývalé plavčí-
kárně se nachází sauna, která je určena pro

širokou veřejnost. Po dobu odstávky sauny
v příbramském aquaparku byla v provozu
i během července a srpna.

Provozní doba sauny se v  září vrátila
na předprázdninový provoz. V úterý a ve stře-
du je vyhrazena pro muže, ženám patří čtvrtky
a pátky, vždy v čase 11.00–20.00. O ponděl-
cích probíhá sanitace a sauna nefunguje.
O víkendech a svátcích slouží zařízení pro sou-
kromé pronájmy, které je potřeba dopředu
rezervovat. Nájem privátní sauny je možný
od dvou osob na dvě hodiny, a to v časech
10.00–12.00, 13.00–15.00, 16.00–18.00
a 19.00–21.00. 

Sauna byla vybavena přírodními materiály
a v doplňcích odkazuje na prostředí Nového
rybníka. Z odpočívárny s nábytkem z akátového
dřeva je výhled na ostrůvek a vodní hladinu.
Nechybějí skříňky uzamykatelné čipy, elektric-
ký krb v odpočívárně a nejmodernější techno-
logie vyhřívání sauny včetně zvukové kulisy. 

Kapacita veřejné sauny činí osm osob, pro
privátní saunu je to v případě smíšené skupiny
šest osob, v případě pouze mužské, nebo
pouze ženské, pak osm osob. Vstup je zajištěn
prostřednictvím zálohovaného čipu, který
návštěvník obdrží na recepci areálu Nový ryb-
ník, nacházející se u horního vstupu vedle
adventure golfu. Společně s čipem si každý
vyzvedne prostěradlo na podložení těla v sau-
ně. S sebou je třeba vzít gumové pantofle
na přezutí, mýdlo, ručník a dostatečné množ-
ství tekutin. V sauně je možné zakoupit nápoje
v automatu u vstupu. Objednávky se přijímají
na tel. 702 020  735, další informace jsou
na webu szm.pb.cz.

S Kateřina Jahelková  
Sportovní zařízení města Příbram

V úterý 12. září se ve Sportovním areálu pod
Svatou Horou uskutečnil Sportovní den pro ško-
láky. Třetí ročník ve spolupráci s Českou unií
sportu byl věnován žákům III. tříd základních
škol a nabídl hned 12 sportovních stanovišť, kte-
rá zajišťovali trenéři a trenérky 12 příbramských
sportovních klubů. Letní počasí přilákalo více
než 350 dětí, které si tak mohly vyzkoušet nejen
tradiční sporty, jako jsou fotbal, hokej, volejbal
nebo atletiku, ale i bojové sporty, aerobic, cheer-
leading, přetahování lanem a mnoho dalších. 

S Text: Jan Hadraba
Foto: Vladimír Holan

Sauna na Nováku 
je pro veřejnost i privátní využití
Sauna v areálu Nový rybník, která vznikla v budově bývalé plavčíkárny, najela na běžný provoz. V týdnu slouží pro širokou
veřejnost a o víkendech pro privátní nájem. 

Sportovní den pro školáky se vydařil

Pohled do prostoru sauny a odpočívárny. Foto: SZM Příbram

Provoz sauny na Nováku

Otvírací doba
Pondělí: sanitární den/zavřeno
Úterý, středa: muži (11.00–20.00)
Čtvrtek, pátek: ženy (11.00–20.00)
Sobota, neděle: privátní sauna na objed-
nání 
Ceník
Úterý–pátek: dospělí / děti do 15 let, senioři
a ZTP
1 hodina: 170 korun / 100 korun
1,5 hodiny: 210 korun / 140 korun
2 hodiny: 250 korun / 180 korun
Privát – sobota, neděle (2 hodiny):
1000 korun + každá další osoba 200 korun
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Popisovaný horský hřeben patří k nejzajíma-
vějším částem středních Brd, od jihu je přitom
poměrně snadno přístupný. Vrchol Malého
Toku, ač se jedná o třetí nejvyšší brdskou osmis-
tovku, působí dosti nenápadně. Najdeme jej asi
100 m severně od rozcestí lesní cesty Tocké
s další lesní cestou, vedoucí odtud k severu
k lokalitě Na Pateráku a dále k vrcholu Na Koši.
Jedná se o zalesněnou náhorní rovinu, kde na -
jdeme jen triangulační tyč, kamenný sloupek
s patrně latinským nápisem a datování 1862

a zbytky základů lovecké boudy. Podle někte-
rých pramenů zde kdysi stála také triangulační
věž.

Daleko větší zážitky nejspíš prožijeme
na opravdu nádherném místě – na stejnojmenné
vyhlídce Malý Tok. Najdeme ji necelých 300 m
jihovýchodně od vrcholu, na okraji mýtiny, kde
se náhorní plošina prudce láme dolů směrem
k Nepomuku. Otevře se nám širokoúhlý roz-
hled, začínající vlevo některými pasážemi Pří-
brami, pokračující vrchem Vojna (667 m),
protějším Plešcem (786 m), vzdálenějším
Povltavím, ale také Rožmitálskem, Třemšín-
skem a v dálce partiemi pohraniční Šumavy.

Vyhlídka je pěkně upravená, s masivní dře-
věnou lavicí, označníkem a vrcholovou knihou.
Srovnání s nedalekou, trochu západněji orien-
tovanou Čákovou vyhlídkou, i když i ta je velmi
pěkná, vychází podle mého názoru dnes již lépe
pro Vyhlídku Malý Tok. Pod touto vyhlídkou je
totiž prudce spadající kamenné pole, takže roz-
hledu nebrání vrostlé stromy.

Na Vyhlídku Malý Tok se nejspíše vypravíme
z Nepomuku. Vyrazíme po lesní cestě Planýrka
a poté Dřevěnka – po modré značce. Na rozcestí

U sv. Jana navážeme na žlutou, která nás zavede
na vrcholovou plošinu. Zde odbočíme vpravo
na neznačenou část Tocké. Tato pasáž Brd je
opravdu vděčná, jak pro pěší, cyklisty a za dob-
rých sněhových podmínek také běžkaře.

S Jaroslav Hodrment

Navštivte úchvatnou brdskou vyhlídku
Malý Tok
Nad obcí Nepomuk se prudce zvedá jeden z hlavních, zdaleka viditelných brdských hřebenů, od západu se vypínající mezi
vrcholy Praha (862 m), Malý Tok (844 m) a stáčející se na sever k Hradišti (841 m), Brdcům (839 m) a končící v oblasti Boru. Severně
za tímto hřebenem pramení řada vodotečí, například Voložný či Hradišťský potok.

Výlet v kostce

Oblast: Střední Brdy
GPS start: Nepomuk
49.6458869N, 13.8374125E
Trasa: Nepomuk – Vyhlídka Malý Tok
mapy.cz/s/jugugehojo
Vzdálenost: 2,3 km
Typ: pro pěší a horská kola
Náročnost: nízká a střední
Značení: modrá, žlutá, lesní cesta Tocká
Zajímavosti: vrchol Malého Toku

Vyhlídka Malý Tok. Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Malý Tok, vrchol – kamenný sloupek s datem 1862
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Po internetu kolují zprávy (snad i na základě
toho, co tato bezesporu skvělá umělkyně uvá-
děla ve své korespondenci), že do tohoto man-
želství vstupovala jako rozvedená, že se
po několika letech rozvedla i s baronem a že se
potřetí vdala roku 1856 za Edwarda Knighta,
od něhož se zase brzy odloučila. Zemřela údajně
v Mnichově. Zajímavé je, že nikdo dosud nena-
šel soudní záznam o žádném z jejích tří rozvodů,
ale ani o jejím úmrtí v matrice.

Hned při podrobném studiu matričního zápi-
su o sňatku s nadporučíkem a katolíkem Štěpá-
nem baronem Hennigerem se ukázalo, že
ve skutečnosti byla při jeho uzavření Delphine
von Schauroth nekatolického vyznání a vdovou
po muži jménem Edwin Hill Handley, který ji
ovšem v roce 1840 vyloučil ze své závěti, takže
zřejmě několik let před jeho smrtí žili odděle-
ně.

NEŠŤASTNĚ PROVDÁNA ZA BRATRANCE
Novomanželé Hennigerovi po svatbě ze Smo-

lotel odjeli a Delphine zřejmě nikdy veřejně
nepřiznala, že se jí v bavorském Dommelstadtu
již 18. února 1849 narodil syn Stephan baron
Henniger z Ebergu. Zda se narodil zdravý a kde
a jak trávil své dětství, zatím není známo.
Od roku 1856 se jeho matka objevuje v novi-
nových článcích jako Delphine Knight a v dopise
z roku 1859 píše, že je nešťastně provdána za
svého bratrance (třetí manžel Edward Knight
byl bratranec z matčiny strany). V současných
odborných studiích se objevuje i názor, že své
manžely potřebovala hlavně kvůli svému
finančnímu zajištění, které jí umožňovalo vést
svobodný život umělkyně. Její krásné skladby
pro klavír si lze poslechnout na YouTube.

Zatímco Delphine si jako protestantka s dal-
ším manželstvím hlavu lámat nemusela, pro
barona Štěpána coby katolíka znamenalo jeho

rozloučení pouze odluku od stolu a lože, nikoliv
možnost uzavřít nový sňatek. Kdy se vrátil
na Příbramsko, není známo.

Statky Smolotely, Rtišovice a Bohostice zdě-
dil po jejich rodičích Johannovi Nepomukovi
Karlu baronovi Hennigerovi z  Ebergu
(1777–1850 Rtišovice) a jeho manželce Marii
Ludovice rozené Malovcové z Malovic a Kosoře
(1784–1866 Litoměřice) pochopitelně nejstarší
syn Johann Nepomuk Michael Henniger, který
přijal nový přídomek ze Seebergu Godart
(1805–1868 Příbram). Dalších šest sourozenců
– Adalbert Johann, Leopold, Ernest, Ludovika
Marie, Stephan a Marie – se muselo spokojit
s vyměřeným podílem. 

V prosinci 1862 koupil Johann Nepomuk
Karel baron Henniger ze Seebergu Godart
za 28 000 zl. od Jakoba a Julia Reitlera v Milíně
hospodářský dvůr s pivovarem čp. 1. Otec a syn
Reitlerové jej v roce 1861 získali za 18 000 zl.
v dražbě od Tereziánského ústavu šlechtičen
v Praze, ovšem kdysi býval jako rytířský statek

s obytným sídlem součástí karlštejnského len-
ního panství. 

V listopadu 1863 prodal Johann Nepomuk
Karel baron Henniger milínský dvůr s pivova-
rem za 20 000 zl. včetně 9000 zl. dluhu Reit-
lerovým svému bratrovi Adalbertovi baronovi
Hennigerovi (1807–1873), někdejšímu kraj-
skému hejtmanovi v Litoměřicích, c. k. komo-
římu a viceprezidentu c. k. místodržitelství
v Čechách a čestnému měšťanu Litoměřic, který
se po odchodu do výslužby v Milíně čp. 1 usadil. 

PŘÍZNIVCI MAKOVÉ I SVATÉ HORY
Tato generace Hennigerových byla nejen

uznalými příznivci kostelíka na Makové, ale
i přáteli Svaté Hory – za vpádu Prusů v roce 1866
odnesli redemptoristé svatohorskou sošku Pan-
ny Marie právě do úkrytu ve smolotelském
zámku.  

Po Johannově smrti přešel 1. března 1868
statek Smolotely na jeho nejstaršího syna
Johanna Nepomuka (*1838), který svůj zdejší

O smutném konci 
barona Štěpána Hennigera
Shodou okolností přišel do našeho archivu krátce po vydání knihy Maková hora dotaz na Stephana (Štěpána) svobodného pána
Hennigera z Ebergu (1820–1878), a to v souvislosti s osudem německé klavíristky a skladatelky Delphine von Schauroth
(1813–1887). Ta se za barona totiž provdala 17. srpna 1848 na zámku ve Smolotelích, který Hennigerovým tehdy patřil.

Delphine von Schauroth

Hrobka baronů Hennigerů pod Makovou s jejich erbem. Zdroj (2×): Wikipedia
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6. října 1973
V  Příbrami se slavil Den československé
armády. Oslavy začaly ráno budíčkem
Posádkové hudby. Od 10 hodin dopoledne
byla na náměstí VŘSR (dnes náměstí
17.  listopadu) zahájena výstava bojové
techniky a od 11 hodin zde koncertovala
vojenská hudba. Program zakončila
v 21 hodin večerka, která se ozvala z věžáku
na sídlišti.

7. října 1923
Sportovní klub Horymír uspořádal národní
závody v  lehké atletice. Domácí klub
reprezentovali čtyři atleti. Závodů se
účastnila družstva Sparta, Slavie, YMCA,
Hagibor, Sportovní klub České Budějovice
či  Sportovní klub Březnice. Příbramský
zástupce vybojoval první místo ve skoku
do dálky.

8. října 1883
Výnosem ministerstva vyučování se hu -
dební předměty vyučované na učitelských
ústavech staly povinnými předměty.
Student, který by na konci školního roku
obdržel nedostatečnou známku, byl povinen
podrobit se opravné zkoušce.

9. října 1893
Začaly opravy na dole Vojtěch. Roubení bylo
na mnoha místech shnilé či poškozené. Práce
probíhaly současně na několika místech.

11. října 1773
Po červencovém zrušení jezuitského řádu
přijela do Příbrami komise, aby provedla
převzetí Svaté Hory. Do refektáře byli svoláni
všichni přítomní členové Tovaryšstva.
Krajský hejtman promluvil ke shro-
mážděným apříbramský děkan Josef Vilém
Antonín Ungar zRaabu přečetl konzistoriální
dekret azrušovací papežská breve. Superior
odevzdal klíče od kostela a rezidence
děkanovi, který převzal prozatímní správu
Svaté Hory.

15. října 1933
Konala se ustavující valná hromada výboru
Obrany obyvatelstva v Příbrami v zasedací
síni městské radnice.

21. října 2003
Ve 14 hodin byl slavnostně otevřen nový
pavilon Waldorfské školy. Byla vybudována
vstupní hala, tělocvična s polyfunkčním
prostorem, výtvarné ateliéry, knihovna,
studovny, zrekonstruovaná kuchyně
a zázemí pro učitele a vedení školy. Vznikly
tři nové třídy. Na slavnostním otevření
vystoupila hudební skupina Chairé.

31. října 1843 
V Příbrami byla uspořádána první česká
beseda, která spojovala lidi hlásící se
k českému vlastenectví a jazyku.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUM

majetek v  březnu 1872 pro dluhy prodal
a odstěhoval se. 

Jeho strýc Štěpán baron Henniger tu zůstal.
Již v roce 1870 spravoval pivovar a zastupoval
svého bratra Adalberta při jednáních. Pivovar
chtěli zmodernizovat, ale museli si na rekon-
strukci půjčit peníze, například u Spořitelny
v Prachaticích. 

NEOBVYKLÝ KOMÍN
Součástí modernizace byla také stavba nové-

ho cihlového pivovarského komína, který vypa-
dá stejně jako komín u smolotelského parního
mlýna (amerikána) zvaného Parník s čp. 109,
který v roce 1865 nechal postavit Jan Nepomuk
baron Henniger ze Seebergu Godart. Tento parní
umělecký mlýn vyhořel 11. června 1867
„k zarmoucení všech, protože vody byl nedos-
tatek a obyčejné mlýny nestačily uspokojovat
poptávku.“ Brzy se začal s velkým nákladem
stavět znovu. Jeho komín je výjimečně archi-
tektonicky i technicky vyvedenou stavbou.
Polygonální omítnutý podstavec nepřechází
klasicky hned do dříku, ale nachází se zde výraz-
ný a unikátní dekorativní vypouklý prstenec.

Adalbert baron Henniger začátkem října
1873 (zemřel 10. 10.) převedl vlastnictví milín-
ského hospodářství a zřejmě zmodernizované-
ho pivovaru čp. 1 na „Akciový pivovár
a sladovnu v Milíně“, jehož zakládající výbor
(Gründungs-Comité der Aktiengesselschaft)
tvořili podle kupní smlouvy z července a srpna
1873 jeho bratr Štěpán a jeho společníci Jan
Muzika (stavitel železnice Zdice–Protivín),
Rudolf Weischera, Friedrich Rott, Ignaz Fried-
mann a Maxmilian Farka, kteří ho koupili
za 200 000 zl. Nemovitosti akciové společnosti
čp. 1, 27 (resp. 9), 50 a 59 připadly v dubnu
1876 jako zástava prachatické spořitelně, a pak
Karlovi knížeti ze Schwarzenbergu. Potom
pohledávky váznoucí na pivovaru získala kní-
žecí Lobkovická ústřední kancelář v Praze. 

Dne 13. dubna 1878 vyšel v příbramském
týdeníku Horymír inzerát, že se milínský akcio-
vý pivovar zařízený na várku 44 hektolitrů
od 1. června toho roku na dvanáct let pronajme.
Měl prostorné kvasírny, sklepy pro skladování
piva a uchovávání ledu a jeho výhodou bylo, že
ležel u železniční stanice Milín. Lhůta pro podá-
ní nabídek byla do 1. května 1878. 

RÁNA DO SRDCE
Těžko říct, jak správa pivovaru pod vedením

barona Štěpána Hennigera fungovala. Baron
Henniger však své neúspěchy neunesl. Ve stře-
du 17. dubna ve dvě hodiny odpoledne se
zastřelil ranou do srdce ve svém bytě u pivovaru
v Milíně čp. 1. Bylo mu 58 let a v úmrtním zápisu
je uvedeno, že byl ženatý. Dne 20. dubna 1878
byl pohřben do rodinné hrobky na hřbitově pod
Makovou, téhož dne uveřejnil stručnou zprávu
o jeho skonu týdeník Horymír. 

Jeden z důvodů jeho smutného rozhodnutí
potvrzuje také časopis „Der Bierbrauer aus Böh-
men“ – „Sládek z Čech“ – z 15. května 1878.
Uvádí se v něm, že Štěpán baron Henniger
odstoupil ze své pozice v představenstvu pivo-
varu a jen o několik dní později spáchal sebe-
vraždu. 

Neméně truchlivý je osud jeho jediného syna
Štěpána. Byl zřejmě vážně nemocen a byl cho-
vancem pražského chorobince na Karlově, kam
byli umisťováni i lidé s duševními chorobami.
Po otcově smrti neměl náklady na jeho pobyt
kdo hradit – jeho matka sice byla naživu, ale evi-
dentně se o syna nezajímala. V roce 1897 se
proto o jejich placení soudilo město Praha se Rti-
šovicemi u Milína, kde mívali Hennigerové sta-
tek se zámkem. Teprve rozhodnutím
c. k. správního soudního dvora ve Vídni z pro-
since 1897 byla mladšímu Štěpánovi baronovi
Hennigerovi přiřknuta domovská příslušnost
královského hlavního města Prahy, které ho
muselo živit. Datum jeho úmrtí není známo.
Ve fondu c. k. Okresního soudu Příbram, který
zahájil svou činnost roku 1850, se totiž nedo-
choval ani záznam o rozluce jeho rodičů, ani
poručenský spis mladšího barona Štěpána, ani
dědický spis, který musel být zaveden v dubnu
1878 po smrti staršího barona Hennigera. 

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram

Poznáte někoho na archivních
fotografiích?

Státní okresní archiv pátrá po identitě lidí
z Příbramska na fotografiích z první polo-
viny 20. století. Ukažte je i svým rodičům,
babičkám a dědečkům, prababičkám a pra-
dědečkům, pratetám a prastrýcům. Mohou
ještě někoho poznat. Fotografie jsou na
webu: ebadatelna.soapraha.cz/a/2075/1.
Nahoře na liště je i možnost Náhledy pro
prohlížení více snímků najednou. Nová čís-
la snímků se zobrazují dole a jejich soupis
najdete na stejném webu ve složce Doku-
menty nebo pod přímým odkazem
1url.cz/mKGT8. Pokud najdete své předky,
příbuzné a jejich přátele nebo alespoň vám
bude povědomé jméno ze seznamu či třeba
poznáte vojenskou uniformu, napište údaje
sčíslem snímku na e-mailovou adresu kate-
rina.jobekova@soapraha.cz. Můžete i volat
na tel. 311 000 709 nebo 737 277 827.

Delphine si jako protestantka
s dalším manželstvím hlavu
lámat nemusela, pro barona
Štěpána coby katolíka
znamenalo rozloučení pouze
odluku od stolu a lože,
nikoliv možnost uzavřít nový
sňatek.
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ANO 2011
Příbramský aquapark, resp. jeho rekonstruk-

ce, je fenoménem, který tu s námi žije již osmým
rokem. Člověku, který má jen kusé informace,
by se mohlo zdát, že se celou tu dobu jen hovoří
a nekoná. Tato teze je podporována i některými
ze zastupitelů, kteří buď nevědí, co se všechno
doposud kolem aquaparku odehrálo, nebo, a to
je mnohem horší, o tom vědí moc dobře, ale
záměrně vypouštějí do světa pokroucené infor-
mace. Každopádně. Bazén je tématem, které
v určitých historických intervalech dokáže roz-
hýbat veřejné mínění.

Jaký je tedy aktuální stav? Oprava stávajícího
bazénu byla upozaděna. Stále je však připravena
ke spuštění. Je hotový projekt aje platné stavební
povolení. Stačilo by zahájit tendr astrochou štěs-
tí začít opravovat v řádu měsíců. Zelenou ale
dostal nový směr, kterým je vybudování nového
bazénu v místech, kde je nyní bazén venkovní.
Ne, není třeba oplakávat možnost venkovního
koupání. Počítá se i s ním. Přes prázdniny jsme
vypracovali základní studii, která nám prověřila
proveditelnost stavby vdaném místě, ato sohle-
dem na územní plán, pozemkové poměry, exis-
tenci sítí ataké vnávaznosti na blízkost železnice.
Máme už ipředstavu, kolik by vybudování bazé-
nu zhruba stálo. Pozitivní je, že by částka byla
o desítky až stovky milionů nižší než v případě
rekonstrukce starého bazénu. Pokud tedy odeč-
teme to, že se něco bude muset udělat i se starou
budovou – pochopitelně ne hned, ale během dal-
ších let určitě ano.

Při posledním zastupitelstvu vznikla debata
ohledně vhodnosti nové stavby s ohledem
na urbanismus a jakousi unikátnost sídliště,
které vzniklo v době nejtužšího komunismu.
Vnímáme i takové názory, jejichž přijetí by zna-
menalo zrušení i tohoto projektu a hledání další
varianty. Domníváme se, že nová stavba musí
být vizuálně a dimenzionálně citlivá vůči svému
okolí, že nesmí působit násilným dojmem. Záro-
veň však zastáváme postoj, který zdůrazňuje
funkčnost a uživatelský komfort budoucí stav-
by. Věříme, že jakákoliv stavba, která bude pro-
vedena alespoň s elementárním citem, bude
působit lépe a pro okolí přívětivěji než stávající
krychlovité objekty aquaparku a zimního sta-
dionu.

V závěru bychom rádi upozornili ještě na jed-
nu věc, za kterou se sluší poděkovat týmu SZM
Příbram. Poměrně stranou zájmu zastupitelů
i médií se přes prázdniny povedlo provést ales -
poň částečnou obnovu stávajícího bazénu. Jsou
nové sprchy, vstupní systém, zámky na skříň-
kách, parní i saunová kabina plus další věci, kte-
ré přispějí k tomu, že náš starý bazén přežije se
ctí dalších několik let, než si my politici uvědo-
míme, že je důležitější spolupracovat a stavět,
než spolu bojovat a bourat.

ČESKÁ PIRÁTSKÁ STRANA
Proč nepodporujeme radou předložený

návrh bazénu na stávajícím venkovním?
S Postrádáme ucelenou urbanistickou koncepci

rozvoje celé dané lokality. 
S Tzv. studie proveditelnosti, kterou rada před -

ložila zastupitelstvu, nesplňuje náležitosti
takové studie, a na základě tohoto materiálu
nelze vůbec činit závazná rozhodnutí. Studie
nabízí v podstatě jedno řešení a nepracuje
i s jiným prostorem v dané lokalitě. Z tohoto
pohledu nám i cena studie 184 344 korun při-
jde nadsazená. 

S Velkých hal je v Příbrami už dostatek
a podle našeho názoru nová stavba naruší
stávající uspořádání z urbanistického hle-
diska, což na zastupitelstvu kvalifikovaně
vysvětlil architekt Michal Profant. Nahradit
venkovní bazén novou budovou, která
zabere většinu zelené plochy a naruší sou-
časný veřejný prostor, považujeme za
nešťastné řešení. 

S Jsme přesvědčení, že skutečná cena realizace
bude výrazně vyšší než ta uvedená. Návrh
ceny je 290 milionů korun (plus DPH), ale tato
kalkulace vychází jen z objemu stavby a sou-
časné cenové úrovně. Do této ceny není zakal-
kulováno vše, co budoucí akce bude nutně
zahrnovat, své udělá inflace. 

S Navíc není vůbec jasné, jak by se naložilo se
stávajícím bazénem a jaké by byly náklady
nejen na budoucí záměr, ale i na udržování
případně prázdné a nevyužívané budovy. 

S Nepovažujeme za šťastné, aby se na bazén
dělala sbírka, jak navrhoval zastupitel Karel
Vild.

OBČANSKÁ DEMOKRATICKÁ STRANA
Stále jsme pro variantu G - vybudování nové-

ho bazénu místo venkovního bazénu. Budeme
se snažit tuto variantu rozpracovávat a dotáh-
nout k realizaci.

PŘÍBRAM 2030
Evergreen v podobě diskuze o aquaparku

v Příbrami pokračuje. Projekty z minulých let
jsou smeteny ze stolu a na zářijovém zastupi-
telstvu nám byla představena zcela nová hmo-
tová studie aquaparku, který by měl stát
na místě současného venkovního bazénu.

Ze studie je zřejmé, že je možné výrazně
zmenšit objem budovy aquaparku oproti té sou-
časné. To sníží náklady na výstavbu i provoz,
a přitom zachová všechno potřebné, co by aqua-
park v Příbrami měl mít. Vybudování každého
metru krychlového objemu budovy aquaparku
totiž stojí přibližně 12 000 korun, a proto je klí-
čové zmenšit objem budovy na minimum.
V tomto ohledu souhlasíme s navrženým „obje-
mem“.

Nicméně navržení nového bazénu na místě
toho současného venkovního je největší překáž-
ka, protože odporuje zásadám výstavby na síd-
lišti avjeho okolí. Vedení města si tento problém
nechce připustit a jede si svou. Odborníci
na urbanismus aměstskou architekturu se před-
hánějí, aby dali najevo svůj hněv. Již na červno-
vém zastupitelstvu jsme upozorňovali kolegy
z vedení města, že by si měli přizvat do pracovní
skupiny o aquaparku také urbanistu.

To se nestalo a výsledkem byla dvouhodino-
vá litanie u tohoto bodu v zastupitelstvu. Kole-
gové z Šance i Spojenců byli zásadně proti, aby
se na základě této hmotové studie pokračovalo
okamžitě se zadáním stavebního projektu,
a naopak vedení města vehementně tento
postup obhajovalo.

Je důležité si uvědomit, že současné zastu-
pitelstvo sice stihne vypracovat projektovou
dokumentaci ke stavbě, ale pravděpodobně to
bude až zase nové zastupitelstvo po volbách
v roce 2026, které schválí konečnou stavbu
a částku investice. Je klíčové, abychom nyní
navrhli projekt, který bude chtít schválit i zastu-
pitelstvo třeba v úplně jiném složení, než je
nyní. To znamená brát v úvahu úplně všechna
pro a proti, a před vynaložením deseti i více
milionů korun na stavební projekt se nejdříve
ujistit, že opět nejdeme špatnou cestou.

Na zastupitelstvu jsme tedy schválili námi
navržené vypracování komplexní studie prove-
ditelnosti tak, aby obavy kolegů z opozice byly
vyřešeny a tah na bránu od vedení města mohl
pokračovat. Říká se: dvakrát měř, a jednou řež.

Aquapark. Další dějství
Zářijové zastupitelstvo mělo na programu bod, který se týkal aquaparku. V současné fázi se řeší možnost vybudovat menší
aquapark na místě současného venkovního bazénu (tzv. varianta G, o dalších variantách rekonstrukce psal Kahan 5/2023).
Zastupitelé se většinově přiklonili k návrhu, aby k této variantě byla zpracována komplexní studie proveditelnosti. Všechny
zastupitelské kluby jsme požádali o komentář. Uvádíme odpovědi klubů, které na otázku zareagovaly, a to v abecedním pořadí
od A k Z.

Jaké je východisko ze současné situace ohledně aqua-
parku? Foto: Stanislav D. Břeň
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U tak velké investice to platí o to víc. Pokud bude
vedení města více spolupracovat s urbanisty
a odborníky na městskou architekturu, má ote-
vřenou cestu. Jinak to bude zase ztráta času.

SPOJENCI – TOP 09, STAROSTOVÉ
A NEZÁVISLÍ, POLITICKÉ HNUTÍ HLAS, SOS
PŘÍBRAM A NEZÁVISLÍ KANDIDÁTI

Rada města předložila na zářijové jednání pří-
bramského zastupitelstva „studii proveditel-
nosti“ novostavby plaveckého bazénu v místě
dnešního venkovního bazénu. Zastupitelům
doporučila, aby na základě této studie schválili
zpracování dalších stupňů projektové doku-
mentace a tím vlastně dali tomuto nejčerstvěj-
šímu nápadu vedení radnice zelenou. A to
přestože neobsahuje ani základní informace
potřebné pro zodpovědné rozhodování, neřeší,
co se má stát se stávající budovou aquaparku,
neobsahuje relevantní vyjádření urbanistů,
a dokonce obsahuje chybný – a podsazený –
výpočet odhadované ceny. Zamlčuje zároveň,
že ve výsledku by se celá věc i se souvisejícími
investicemi do dané lokality a stávající budovy
prodražila o stovky milionů korun. To vše bylo
způsobeno nevhodným a neprofesionálním
zadáním ze strany zadavatele. Kvitujeme, že
i po informacích zveřejněných naší zastupitel-
kou se zastupitelstvo k návrhu zpracování pro-
jektové dokumentace nepřiklonilo.

Po prostudování několika málo stran tzv. stu-
die proveditelnosti, za kterou město zaplatilo
184 344 korun vč. DPH, konstatujeme, že se
jedná o naprosto nedostatečný podklad pro zod-
povědné rozhodování zastupitelů o takto velké
investici. Vedení města by mělo nechat vypra-
covat skutečnou studii proveditelnosti, jež by
zahrnula i původně uvažovanou variantu opra-
vy stávající budovy bazénu, důslednou urba-
nistickou analýzu a hlavně realistický odhad
všech nákladů, vč. těch, jež by v případě schvá-
lení varianty novostavby souvisely s rekon-
strukcí staré budovy. V květnu na webu
pribram.cz ostatně starosta Jan Konvalinka sám
tvrdil, že „zasedne tým odborníků, který vyhod-
notí všechna pro a proti a posoudí všechny mož-
né detaily a dílčí varianty.“

SVOBODA A PŘÍMÁ DEMOKRACIE (SPD)
Jedenáctého září jsme na zastupitelstvu pro-

jednávali podklady k aquaparku. Ten, kdo byl
přítomen, nebo sledoval online vysílání, viděl,
že se kolem aquaparku strhla dost velká debata
plná emocí. Byla předložena studie proveditel-
nosti, kde jsme se dočetli, že nový aquapark je
možné postavit na místě, kde se nachází sou-
časný venkovní bazén. Ovšem musely by být
dodrženy určité náležitosti, což se ovšem nelí-
bilo některým zastupitelům, kteří vznesli
námitky, čímž nastala dvouhodinová již zmí-
něná debata spočívající zejména v tom, co zna-
mená studie proveditelnosti, a že předložený
materiál nenaplňuje definici studie proveditel-
nosti, protože neobsahuje náležitosti, které by
studie proveditelnosti měla mít. Z této předlo-
žené „studie proveditelnosti“ vyplývalo, že
stavbu lze na daném místě realizovat.

O našem aquaparku se za posledních osm let
již namluvilo mnoho. Přes léto došlo k úpravě
vnitřního bazénu za asi 10 milionů korun, aby
byl provozuschopný. Nedokážeme si předsta-

vit, že by Příbram byla bez plaveckého stadionu
a že by základní školy musely zajistit plaveckou
výuku ve vedlejších okresech – to nám přijde
naprosto nemyslitelné. Bylo by to nejen časově,
ale i finančně nákladné.

Rozhodně je zapotřebí předložit komplexní
studii proveditelnosti se všemi náležitými para-
metry – od ekonomických po urbanizační,
domluvit se napříč všemi politickými subjekty
a odsouhlasit vše potřebné, aby mohlo dojít co
nejdříve ke stavbě. Je nutné si uvědomit, že
jenom zpracování projektu na výstavbu zabere
velmi dlouhý časový úsek, a to přinejmenším
rok. Naši občané si zaslouží plnohodnotný
bazén, který bude využit nejen jimi, ale i lidmi
z okolí. Někteří provozovatelé ubytovacích slu-
žeb se nás neustále ptají, kdy už bude konečně
ten nový bazén, protože ho samozřejmě pre-
zentují jako volnočasové využití. Pokud chceme
v našem městě návštěvnost a příliv turistů,
musíme pro ně také zajistit lákavou nabídku,
do které pěkný bazén bezesporu patří.

ŠANCE PRO PŘÍBRAM
Úvodem jen lehké připomenutí našich klíčo-

vých požadavků na cestě knovému bazénu – lev-
ná, malá, provozně úsporná novostavba určená
zejména pro školy a plavce s rozumnými prvky
pro zábavu a wellness pro širokou veřejnost.
Požadavek na co nejnižší investiční a provozní
náklady zdůrazňuje prioritu stavby nového bazé-
nu – ve městě jsou a budou důležitější, zejména
infrastrukturní projekty s vyšší prioritou. Byty.
Škola. Rekonstrukce funkčních budov atd.

Vedení města od roku 2016 připravovalo
nákladnou rekonstrukci, která skončila fiaskem.
Jediný zájemce o opakovaně a komplikovaně
vypsanou zakázku nesplnil limit pro cenu.
V prosinci 2022 jsme představili řešení celého
problému (pozn. red. – více zde: kahan.pri-
bram.eu/bazen.pdf) včetně patřičných nutných
postupů a nabízeli jsme pomoc vedení města,
a to proto, aby se neopakovaly stále stejné chyby
pramenící z neznalosti postupů při řešení

podobných projektů. Vedení města nabídku
pomoci ignorovalo.

Vyrazilo cestou, která nemůže skončit dobře.
Vysvětlíme proč. Jde totiž o princip. Pokud má
stavba bazénu dopadnout dobře, musí se postu-
povat, jako když stavíte pyramidu. Každý
kámen má svůj tvar, místo a funkci. Pěkně popo-
řádku a trpělivě, kámen za kamenem, vrstvu
po vrstvě stavíte pyramidu a nakonec, úplně
na vrchol přidáte poslední kámen – to je odměna
pro stavitele. Pro nás tento kámen představuje
spokojeného uživatele bazénu a ušetřené inves-
tiční a provozní náklady.

Ale vedení města to vidí jinak. Zajímá je jen
ten poslední kámen, kam se chtějí podepsat.
Zvěčnit se. Nic jiného je nezajímá. Jen ta před-
stava posledního kamene. Tu mají dokonalou,
ale bohužel zcela chybnou. A stavbu pyramidy
chtějí uzpůsobit tak, aby byl hlavně co nejdříve
ten poslední kámen. Nerespektují funkci asmysl
jednotlivých kamenů. Dokonce přehlížejí jejich
důležitost. Může toto dopadnout dobře?

Převedeno na stavbu bazénu – nově předklá-
dané dokumenty, jako je „předstudie provedi-
telnosti“ či „studie proveditelnosti“, nejen, že
nejsou tím, za co se vydávají, ale obsahově jsou
uzpůsobené myšlence nového bazénu na místě
současného venkovního (to je onen horní
kámen s podpisy). Bez regulérního, zejména
ekonomického porovnání všech možných 
variant. Bez názorů odborníků. 

Opětovně tedy žádáme o ukotvení základní
myšlenky – levné, malé, provozně úsporné
novostavby určené zejména pro školy a plavce
s rozumnými prvky pro zábavu a wellness pro
širokou veřejnost – do celého procesu. Jedině
a jen k této myšlence se upínejme v každém kro-
ku realizace. 

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň

inzerce



Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na říjen. Tajenka ze zpravodaje 9/2023: V havel-
ském týdnu se již nemá vysévat žito. Knihu vyhrává Alena Uzlová. Kniha je připravena v redakci
k vyzvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat e-mailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka,
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako čtrnáctá v pořadí, od nás dostane
pěknou knihu.
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cích prostor, v přízemí se nacházejí prosto-
ry určené k provozování kavárny a restau-
race, zbylá poschodí jsou určena
k ubytování v hostinských pokojích.

Výměra komerč-
ně využitelné plo-
chy činí 2561 m²,
z toho: 730 m²: res-
taurace, kavárna,
salónky a admini-

strativní prostory, 70 m²: méně exponova-
né administrativní prostory, 641 m²:
samostatně využitelné sklady, dílny, jed-

noduše vybavené
administrativní
prostory, 870 m²:
hostinské pokoje,
250 m²: venkovní
terasa, 1034 m²:

pomocné plochy – schodiště, chodby, výta-
hy atd.

Více informací na úřední desce (elektro-
nicky edeska.pribram.eu/eDeska)

Vývěsní plochy k nájmu
S Vývěsní skříňka umístěná v Riegrově uli-

ci v Příbrami I na pozemku p. č. 648/19
v k. ú. Příbram.

Krátkodobý nájem
S Jednací sál,
nám. T. G. Masary-
ka 121, Příbram I,
nájemné činí 1300
korun akce do jed-
né hodiny včetně,

každá další i započatá hodina 200 korun.
Cena za úklid je 850 korun. Ceny jsou včet-
ně DPH.

S Jednací místnost
ve 2. nadzemním
podlaží vlevo ve
2. pavilonu v levé
části areálu v Pří-
brami VII, Žežic-

ká 193, nájemné činí 185 korun za každou
i započatou hodinu. Cena je včetně DPH.

Bližší informace poskytnou Iveta Kupčíková
(iveta.kupcikova@pribram.eu, 318 402 568)
a Barbora Slámová (barbora.slamova@pri-
bram.eu, 318 402 521). 

S Prostor o celkové výměře 150,56 m2 v budo-
vě č. p. 129, ul. Školní v Příbrami VIII, která
je součástí pozemku p. č. 4239/24 v k. ú. Pří-
bram.

S Budova č. p. 7 v obci Příbram, v části obce
Žežice, která je součástí pozemku parc. č. 1
v k. ú. Žežice.

S Místnost o výměře 22 m2 ve 2. nadzemním
podlaží budovy č. p. 1, nám. T. G. Masaryka,
v Příbrami I, která je součástí pozemku parc.
č. 599/1 v k. ú. Příbram.

S Místnost o celkové výměře 53,33 m2 v 1. nad-
zemním podlaží v levé části budovy č. p. 400
v ul. Legionářů v Příbrami VII. Budova je
součástí pozemku p. č. st. 1306 v k. ú. Bře-
zové Hory. 

S Prostor o celkové výměře asi 76 m2 budovy
č. p. 537, ulice Bratří Čapků v Příbrami VII,
která je součástí pozemku p. č. st. 1165 v k. ú.
Březové Hory.

S Prostor o celkové výměře 34,50 m²ve 2. nad-

zemním podlaží vpravo v budově bez
č.p./č.e., která je součástí pozemku parc.
č. st. 573/2 v k. ú. Březové Hory a nachází se
ve 2. pavilonu v levé části areálu v Pří -
brami VII, Žežická ul. č. p. 193.

S Prostor o celkové výměře 20,93 m²v 1. pod-
zemním podlaží budovy č. p. 163, ul. Dlouhá
v Příbrami III, která je součástí pozemku
p. č. 440, vše v k. ú. Příbram.

S Prostor o celkové výměře 341,40 m²v budo-
vě č. p. 48 v Příbrami VIII, která je součástí
pozemku p. č. 4239/10, zastavěná plocha
a nádvoří, vše v k. ú. Příbram.

S Prostor o celkové výměře 3595 m², který se
nachází v části „C“ a „D“ budovy č. p. 400
v ul. Legionářů v Příbrami VII (Kulturní dům
Příbram). Budova je součástí pozemku
p. č. st. 1306 v k. ú. Březové Hory. Předmětné
prostory jsou rozloženy do pěti nadzemních
a jednoho podzemního podlaží. V suterénu
převažují plochy jednoduchých skladova-

Město pronajme

Byty k pronájmu

S byt č. 9v Příbrami VI, ul. U Dolu Anna čp. 26,
S byt č. 15 v Příbrami III, ul.  Dlouhá čp. 101,
S byt č. 16 v Příbrami III, ul. Dlouhá čp. 106

o výměře 35,21 m2 (1+1) – byt startovací –
nájemné 60 Kč/m2/měsíc.

Podrobnosti na úřední desce (elektronicky
edeska.pribram.eu/eDeska).
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KALENDÁŘ AKCÍ

SVATÁ HORA
Do 5. 11. Putovní výstava: Josef Miklík, CSsR 

1. 10. 8.00–13.00 Říjnový koláč – Dobročinná
akce v ambitech

1. 10. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka –
Pavel Šmolík, Radek Rejšek

8. 10. 10.00–16.00 Lanový park v zahradě
exercičního domu 

1. 11. Slavnost všech svatých
2. 11. Všech věrných zemřelých

FIT SENIOR PŘÍBRAM
3. 10. 9.00 Klub Makovička
3. 10. 14.00 Setkání pletařek

10. 10. 16.00 Přednáška: Podzimní jídelníček 
pro posílení imunity

11. 10. 10.00 Podzimní tvoření
13. 10. 10.00 Taneční terapie
17. 10. 9.00 Klub Makovička
17. 10. 14.00 Setkání pletařek
17. 10. 16.00 Přednáška: Zdravé slazení
20. 10. 10.00 Zpívání s kytarou
31. 10. 16.00 Cestovatelská přednáška: 

Po sopkách střední Ameriky

JUNIOR KLUB 
1. 10. Panáčkov – pohádka pro nejmenší
6. 10. The.Switch & Trojka (koncert)
8. 10. Minidisko

13. 10. Vojtaano (koncert)
19.–20. 10. XXI. Mezinárodní festival

outdoorových filmů

POJISTKA CLUB
6. 10. Dorian (rap)
7. 10. Trilobit (rock)

13. 10. Central Gang (rap)
14. 10. Michal Horák (folk)
27. 10. Meizzy (rap)

BRDSKÝ BĚŽECKÝ POHÁR
1. 10. Hořovický cvoček
7. 10. Běh Bohutínem

21. 10. Malá Křivoklátská
28. 10. Králodvorský čtverec

STADION NA LITAVCE
14. 10. FK Příbram B – FK Baník Sokolov 1948
20. 10. FK Příbram – 1. SK Prostějov
28. 10. FK Příbram B – SK Petřín Plzeň

SK SPARTAK PŘÍBRAM
14. 10. SK Spartak – SK Rakovník
28. 10. SK Spartak – Slaný „B“
11. 11. SK Spartak – ČLU Beroun

ZIMNÍ STADION PŘÍBRAM
4. 10. HC Příbram – Piráti Chomutov

11. 10. HC Příbram – HC Kobra Praha
25. 10. HC Příbram – Mostečtí Lvi
28. 10. HC Příbram – HC Kralupy nad Vltavou

8. 11. HC Příbram – HC Písek
SENIOR POINT PŘÍBRAM
3. 10. Vycházka: Březnice a Dobrá Voda.

Návštěva synagogy 
4. 10. Promítání: Hrad Rychmburk

10. 10. Turnaj v bowlingu
13. 10. Výlet do Prahy: Komentovaná prohlídka

zahrad Trójského zámku
13. 10. Přednáška: Lakandonci – poslední praví

Mayové
16. 10. Vycházka: K pramenům Příbramského

potoka
17. 10. Turnaj v šipkách
18. 10. Přednáška: Jak na chytrý telefon

20. 10. Výlet: Zámek Mělník
24. 10. Turnaj v bowlingu
25. 10. Právní poradna – nutná rezervace
25. 10. Taneční odpoledne
30. 10. Informační schůzka
31. 10. Turnaj v bowlingu

DVOŘÁKOVO NÁBŘEŽÍ
7. 10. 8.00–12.00 Farmářské trhy

s dílničkou pro děti
21. 10. 8.00–12.00 Farmářské trhy
4. a 18. 11. 8.00–12.00 Farmářské trhy  

NÁMĚSTÍ T. G. MASARYKA
7. 10. 11.00–21.00 Vinný košt & festival chutí

21. 10. 9.00–13.00 Bleší trhy

 

 

 

JEDNACÍ SÁL ZASTUPITELSTVA
9. 10. 16.00 Zasedání ZM Příbram

PŘÍBRAM I, ARNOŠTOVY SADY
25. 10. 10.00 Slavnostní shromáždění 

u příležitosti Dne vzniku samostatného 
československého státu

INFORMAČNÍ CENTRUM MĚSTA PŘÍBRAM
26. 10. Týden turistických informačních center

DŮM NATURA
Do 31. 12. Výstava výtvarných prací seniorů STP, org.

č. 2 – Příbram se Senior Pointem Příbram

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
3. 10. 19.00 Limonádový Joe

12. 10. 19.00 Past na myši
13. 10. 19.00 Past na myši
17. 10. 19.00 Fantastická žena
18. 10. 10.00 Past na myši
20. 10. 16.00 Past na myši
22. 10. 15.00 Velká divadelní pohádka
24. 10. 19.00 Proč muži neposlouchají a ženy

neumí číst v mapách
25. 10. 19.00 Jentl
26. 10. 19.00 Jistě, pane ministře
27. 10. 19.00 Jak jsem vyhrál válku
29. 10. 15.00 Kouzelnická šou
31. 10. 19.00 Ondřej Havelka a jeho Melody

Makers
3. 11. 19.00 Balada pro banditu

DIVADLO A. DVOŘÁKA – MALÁ SCÉNA
2. 10. 16.00 Chvála bláznovství
4. 10. 19.00 Figaro
5. 10. 19.00 Poutníci (koncert)

16. 10. 19.00 Splašené nůžky
21. 10. 18.00 Pojďme si ještě zahrát – setkání

příbramských a mimopříbramských
muzikantů a kapel

24. 10. 16.00 Figaro
29. 10. 15.00 Pohádky do kapsy

6. 11. 19.00 Chvála bláznovství
7. 11. 19.00 Cello Republic

HORNICKÉ MUZEUM
Do 1. 12. Výstava: Zapáleni pro zápalky 
7. a 8. 10. Hornické pohádky v Prokopské štole

7. 10. 10.00 Archeologické dílny v dole Anna
18. 10. 18.00 Pouť za humna – na kole 

do Altöttingu, vyprávění Lenky Blažkové
22. 10. 9.00 Běh pro republiku – tábor Vojna

u Lešetic
28. 10. 9.00 Havířské šprýmování – Ševčinský důl

DIVADLO A. DVOŘÁKA – FOYER
8. 10. 17.30 Duo I´Alba (Anna Paulová –

klarinet, Lukáš Sommer – kytara). Večer slavných
melodií – koncert při svíčkách
22. 10. 10.00 Batosnění

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
14. 10. 15.00 Karneval plný barev

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
10. 10. 19.00 Kavárna U Nulté hodiny s Jiřím

Krampolem
11. 10. 18.00 Nechte na hlavě aneb Klobouková

party
14. 10. 18.00 Dvě slova jako klíč
16. 10. 19.00 Madeira – ostrov nekonečných

možností. Přednáška Jany Troupové
19. 10. 19.00 Pod střechami Paříže
28. 10. 14.00 Sushi a japonská kuchyně –

workshop

GALERIE FRANTIŠKA DRTIKOLA
Do 19. 11. Výstava: Boháčové – umělecký

čtyřlístek z Volyně

WALDORFSKÁ ŠKOLA
10. 10. 19.00 Písně v proměnách času – koncert

souboru Chairé

STÁTNÍ OKRESNÍ ARCHIV PŘÍBRAM
Do 31. 10. Výstava: Krok za krokem za našimi

(slavnými) předky 

KNIHOVNA JANA DRDY
Do 8. 10. Planetě na stopě. Pátrací hra 

pro všechny, kteří si chtějí hrát
2.–3. 10. 9.00–18.00 Velký výprodej knih
2.–4. 10. Cesta kolem světa za tři dny. 

Kdo najde kufr Willyho Foga? Pobočka Škola
2.–7. 10. Knižní bingo pro děti i dospělé

4. 10. 18.30 Literární večer s Jiřím Březinou
5. 10.   15.00 Od sklepa až po půdu.

Komentovaná prohlídka knihovny
na náměstí T. G. Masaryka

5. 10. 17.00 Pohádkové dívánky pro nejmenší
diváky

10. 10. 8.45 Klub HP. Podzimní výlet do Mníšku
pod Brdy

10. 10.  17.00 Dějiny umění: Realismus a jeho 
představitelé. Přednáška Jany Froňkové

11. 10.  19.00 Listování knihou Pavla Tomeše Až
na ten konec dobrý. Divadelní
spolek Našlose Sedlčany

16. 10.  16.30 Setkání genealogů
18. 10.  18.00 Proč Alláh stvořil kalašnikov: 

Reportérem z válek, mešit i bazarů. Podvečer 
s Pavlem Pawluschou Novotným

19. 10. 8.30 Brain & Breakfast. Inspirativní
snídaně v Křižáku

24. 10. 18.00 Umělá inteligence – a MY.
Přednáška Františky Vrbenské

30. 10. 14.00 Klub HP: Po stopách horských 
goril – přírodní krásy Ugandy. Cestovatelské 
vyprávění Kristýny Válkové

31. 10. 8.30 a 10.00 O vodě. BookStart/
S knížkou do života
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